
از صلح ایدآلیستی تا پراگماتیسم واقع گرایانه 
دکترین های سیاست خارجی نقشی اساسی در سیاست ایالات متحده بازی میکنند. مسلما یکی از واضح 
ترین نمونه های دکترین سیاست خارجی در دوران های مختلف ریاست جمهوری آمریکا و مشخصا اولین 
آنها در تاریخ این کشور زمانی طراحی و تدوین شد که مفهوم دکترین هنوز به شکل امروزین آن متولد نشده 
بود. جیمز مونرو در سال 1823 در پی جدال های دول اروپایی برای دسیتبی به کلونی در قاره های مختلف، 
صراحتا به دولت های اروپایی هشدار داد که به دنبال مستعمرات در قاره آمریکا از شمال تا جنوب...

صفحه 4

سخنگوی دستگاه قضا در هشتاد و هفتمین نشست خبری:

لازم نیست بگویید »ب.ز«
حجت الاسلام والمسلمین غلامحسین اژه ای در هشتاد و هفتمین نشست خبری خود که ظهر امروز برگزار شد٬ به سوال های خبرنگاران پاسخ داد. 

سخنگوی دستگاه قضا در این نشست، بازداشت افرادی از نهاد ریاست جمهوری در بازداشت های مرتبط با پروژه نفوذ را تکذیب کرد و در عین حال گفت همه 
افراد بازداشت شده خبرنگار نیستند. اژه ای همچنین گفت نظرسنجی نشان می دهد مردم از برخورد قضایی با دانه درشت ها رضایت دارند. سخنگوی قوه 

قضاییه در توضیح بازداشت های اخیر و سوال خبرنگاری که در مورد بازداشت های اخیر و ارتباط آن ها با فرد خاصی سخن می گفت٬ پاسخ داد: در مورد ارتباط 
با فرد خاصی که می گویید٬ تا جایی که اطلاع دارم٬ این مسئله وجود ندارد. اما باید بگویم همه افراد  بازداشت شده خبرنگار نیستند. محسنی اژه ای در پاسخ به 

سوال یکی دیگر از خبرنگاران درباره انتشار خبر بازداشت افرادی در نهاد ریاست جمهوری در حاشیه پرونده موسوم به نفوذ نیز تصریح کرد: در نهاد ریاست 
صفحه 4صفحه 5صفحه2جمهوری در جریان رسیدگی به این پرونده هیچ کس دستگیرنشده است. حمید بقایی همچنان در بازداشت موقت است...  صفحه 3

هفتــه پیش چنــد روزنامه 
نگار با عنوان  ...

درحالی مســئولان ارشــد 
دولت پس از انتشار نامه  ...

رئیس کمپانی هواپیماسازی 
سوخوی روسیه ...

 دستگیری ها 
 با حکم 

قضایی بود

اعتراف ترکان 
به رکود 

اقتصاد کشور

تحویل 100 
فروند سوخو بعد 

از لغو تحریم ها

خط و نشان برای مخالفان!
صفحه 2

حسن روحانی در آیین گشایش نمایشگاه مطبوعات بیان کرد:
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دستگیری روزنامه نگاران با حکم قضایی بوده است
هفته گذشــته چند روزنامه نگار با عنوان »بازداشــت عوامل نفوذ و جاسوسی در رسانه ها« دستگیر شدند. موضوعی که 
همان روز با واکنش رئیس جمهور مواجه شد و او هشدار داد که عده ای با کلمه »نفوذ« بازی نکنند و این موضوع عاملی 
برای تسویه حساب های سیاسی نشود. احمد توکلی، نماینده اصولگرای مجلس نیز در سخنانی با محتوای مشابه، ضمن 
تاکید بر عدم سوءاستفاده از دغدغه رهبری تصریح کرد که موضوع نفوذ نباید به برخوردهای این چنینی تقلیل یابد. شب 
گذشته هم شمخانی دبیر شورای امنیت ملی در برنامه ای تلویزیونی گفت که با این نظر این دستگیری ها پس از برجام 
با قصد تسویه حساب سیاسی بوده است، موافق اســت. اما رئیس جمهور صبح امروز نیز در سخنرانی خود در افتتاحیه 

نمایشگاه مطبوعات بر وجود قوانین روشن در عرصه مطبوعات تاکید کرد: »اگر قانون روشن باشد هر روز جمعی با به دست گرفتن یک کلمه و یک جمله 
نخواهند توانســت با آزادی مردم  بازی کنند«.  همچنین در حاشیه افتتاحیه نمایشگاه همســر احسان مازندرانی، مدیر مسئول روزنامه فرهیختگان که 
یکی از بازداشت شدگان اخیر است، از رئیس جمهور خواستار پیگیری وضعیت این روزنامه نگار شد. روحانی نیز با بیان اینکه موضوع را پیگیری می کند، 
گفت: »این جوانان سرمایه های نظام هستند و نباید دلسردشان کنیم«.  مشاور نماینده ولی فقیه در سپاه پاسداران اما امروز به این گفته ها واکنش داد. 
حجت الاسلام مجتبی ذوالنور با بیان این که سپاه پاسداران در هیچ جایی بدون حکم قضایی و طی مراحل قانونی، عمل نمی کند، گفت: »دستگیری 
عوامل موثر در فضای مجازی که رابط جریان اپوزوســیون خارج و ضد انقلاب داخل بودند، کاملا قانونی و با حکم قضایی توسط اطلاعات سپاه انجام 
شده است«. وی با اشاره به اینکه تمامی قوا و نیروهای امنیتی باید تابع قانون باشند، عنوان کرد: »تا آنجا که ما می دانیم نباید به کار قانونی ایراد گرفت«.

مگر می خواهند از اسرائیل روحانی وارد خبرگان کنند؟
چندی پیش ســید احمد خاتمی در اظهاراتی از برنامه ریزی عده ای برای تغییر ترکیب کنونی خبرگان سخن گفته و تاکید 
کرده بود: »عده ای در پی آن هستند وضعیت کنونی خبرگان را تغییر دهند. ترکیب فعلی خبرگان ترکیب مطمئنی است و 
کسانی در پی این هستند که این ترکیب را به هم بزنند«. پیش تر هم محمدرضا باهنر نایب رئیس مجلس گفته بود: »بعضی ها 
خواب های آشفته ای برای مجلس خبرگان دیده اند و بدشان نمی آید اگر شده ده نفر را هم به آنجا بفرستند که یک ساز ناکوک 
و تک مضراب بزنند«.  چنین اظهاراتی حالا با واکنش یکی از اعضای مجلس خبرگان روبه رو شده است. حجت الاسلام 
هاشم هاشم زاده هریسی در گفت و گویی با روزنامه بهار تاکید کرده است که طرح چنین مسائلی خبرگان هراسی است و 

واقعیت ندارد و ضمنا بحث رهبری و ولایت مداری را خدشه دار می کند. این عضو مجلس خبرگان با طرح این سوال که مگر چه کار می توانند بکنند، تصریح 
کرده اســت که با توجه به اینکه خبرگان از علما و فقها تشکیل می شود و شــورای نگهبان هرکس را تایید کرد و مردم به آن رای داد، وارد خبرگان می شود، 
چنین اظهاراتی نابه جا است. وی تاکید کرده است: »می خواهند چه کار کنند؟ می خواهند بروند از اسرائیل و آمریکا و عربستان روحانی پیدا و وارد سیستم 
خبرگان کنند؟ این حرف ها چیســت. خبرگان همان خبرگان رهبری است . حالا یک نفر عوض می شود یا نمی شود. حالا یک نفر یا دو نفر از این جریان یا 
جریان مقابل باشد. این تغییرات طبیعی است«.  هاشم زاده هریسي تصریح کرده است که خبرگان از علما و فقها تشکیل می شود و همه علما تابع ولایت 
هستند و کسی که معتقد به ولایت نباشد راهی به مجلس خبرگان پیدا نمی کند. وی هشدار داده است که نگذاریم این قضیه سیاسی و جناح بندی بشود و 
اختلافات به درون خبرگان راه پیدا کند. به گفته او طرح چنین مسائلی زمینه برخی از مسائل دیگری است که در آینده و انتخابات به مصلحت کشور نیست. 

انتقاد لاریجانی از جلسات 
پنهانی و پخش شب نامه

علــي لاریجاني با حضور در جلســه شــورای اداری 
استان البرز به بیان نکاتی در خصوص اقتصاد کشور 
و پرهیز از بداخلاقی های سیاســی پرداخت. رئیس 
مجلس اگرچه می گفت »اختلاف نظر در کشوری با 
رشد یافتگی سیاسی طبیعی است«، افزود: اما حرف 
زدن علیه یکدیگر در جلســات پنهانی و پخش شــب 
نامه باعث انقباض در کشور و ایجاد دشمنی می شود. 
رئیس قوه مقننه گفت:  گاهی در کشور مناقشاتی به 
دلیل اختلاف نظر دیده می شود که نباید این اختلاف 
نظر به دشــمنی کشــانده شــود مثلا فردی راجع به 
موضوع ملی نظری دارد که باید اجازه دهد دیگری نیز 
نظرش را بیان کند نه اینکــه آن فرد را به خائن تبدیل 
کند این لسان غلط است. به همان اندازه که انسان به 
خودش اجازه بیان نظر می دهد باید چنین اجازه ای به 
دیگری داده شــود پس چرا صحبت از خائن به میان 
می آوریم. در این صورت هم افزایی در کشــور ایجاد 
نمی شــود. باید تحمل ها درســطوح مختلف درست 
تنظیم شــود.  وقتی کشــوری از لحاظ مردم سالاری 
پایداری داشته باشد تحملش نیز نسبت به آراء مختلف 
بالا می رود، قطعا تحمل کم ضد مردم سالاری است. 
با نزدیک شــدن به فصــل انتخابات ممکن اســت 
صحبت هایی و حتــی تخریب هایی به میــان آید که 
تخریب نیزضد مردم ســالاری است. اینکه هم دیگر 
را متهم کنند باعث انقباض کشور و دشمنی می شود 
که این دشمنی اجازه هم افزایی در کشور را نمی دهد. 
ممکن اســت عده ای نظرات متفــاوت برای اداره ی 
کشــور داشــته و حتی با دولت مخالف باشند اما باید 
اجازه دهند مخالفان نیز نظرشان را بیان کنند نه این 
که به دلیل مخالفت آنها را منحرف بدانند. لاریجانی 
همچنین ادامه داد: آزرده کردن یکدیگر و رفتارهای 
غیر اصولی درســت نیســت افتخار انقلاب اسلامی 
تشکیل جمهوری اسلامی با محوریت مردم سالاری 
دینی اســت یعنی مردم ســالاری همراه با اخلاق که 
باید خیلی بیشتر از دیگران حیثیت دیگران و مومنان 
حفظ شود، متاسفانه در کشور شیوه ای راه افتاده که 
چنین مسائلی را مد نظر دارد. علما و مراجع تقلید نیز 
اگر انتقادی به کسی داشته باشند هیچ گاه پرده دری 
نمی کنند بلکه بسیار با ادب و مبتنی بر سنت اسلامی 
ســخن می گویند. این رســمی که از چپی ها اقتباس 
شــده و حرف هایی بیان می شود اســلامی نیست و 
مضر است. این رویه کشور را از حرکت سالم در حوزه ی 
اقتصادی باز می دارد.  رئیس مجلس در بخش پایانی 
سخنانش با اشاره به موضوع هسته ای گفت: بحث 
هسته ای با دستور رهبری و پیام ایشان تمام شد ایشان 
در پیامشــان گفتند که با مصوبه مجلس و شــورای 
امنیت برجام را تایید می کنم بنابراین باید بحث خاتمه 
یابد نه ایــن که دوباره بحث هایی در این رابطه صورت 
گیرد، اکنون زمان درســت اجرای برجام است حال 
بیان حرفهای دیگر چه خاصیتی برای کشــور دارد. 
ماجرای هســته ای به صورت عقلایی حل شــد که 
پشت حل این مساله ساعت ها فکر و اندیشه و تمرکز 
و تصمیم گیری حساب شــده بود این طور نبود که در 
ســاعتی کوتاه تصمیم گیری شود. تیم مذاکره کننده 
پیش از جلسات ســاعت ها به بحث و تصمیم گیری 
می پرداخت و درنهایت گام ها را در مساله ی هسته ای 
با پختگی برداشــت البته ممکن اســت در این مسیر 
در همه روند تاکتیک ها سنجیده نبود اما در مجموع 
و اکنون ایران توانســته اســت به دانــش صلح آمیز 
هسته ای دســت پیدا کند و تحقیق و توسعه را داشته 
باشد، تحریم ها نیز برداشته می شود البته ممکن است 
طرف مقابل شیطنت کند که ما جواب خواهیم داد. در 

این راه ایران سنجیده عمل کرد و راه را باز کرد.

پاسخ روحانی به انتقادها
برخی رسانه ها از دولت پول می گیرند تا علیه دولت بنویسند

بیست ویکمین نمایشگاه مطبوعات با حضور رئیس جمهور آغاز به کار کرد، آن 
هم در شرایطی که برخی از رســانه های منتقد دولت در این نمایشگاه شرکت 
نکردند. اما روحانی امروز قاطعانه به انتقادها علیه رفتار دولتش با رســانه های 
منتقد پاسخ داد و سیاه نمایی ها و ایجاد یاس از سوی آن ها در جامعه را مصداق 
عمل ضدانقلابی خواند. رئیس جمهور همچنین خواستار شفاف شدن قوانین 
مطبوعات و در عین حال برخورد یکسان قضایی با رسانه های مختلف شد و از 
حاشیه امن برخی روزنامه ها و برخوردهای بی اساس با برخی دیگر انتقاد کرد.

هر مامور امنیتی نمی تواند معیار نشریات باشد
رییس جمهور در سخنان خود بد ترین جوانمرگی را جوانمرگی مطبوعات و رسانه 
خواند و گفت: رســانه ای که هنوز متولد نشده و خود را به خوبی معرفی نکرده، 
بــه دلایل واهی دچار تاخت و تاز دیگران قرار می گیــرد. قبلا هم گفته ام کلمه 

توقیف و تعطیل باید آخرین کلمه در یک رسانه باشد.
رئیس جمهور با بیان اینکه ما همان طور که نیازمند به نهاد رســانه هســتیم، 
نیازمند به نظام مطبوعات با قوانین روشن نیز هستیم، گفت: اگر قانون روشن 
باشــد هر روز جمعی با به دست گرفتن یک کلمه و یک جمله نخواهند توانست 

با آزادی مردم بازی کنند.
روحانی قانون شفاف و تنبیه و تشویق روشن را نیاز مطبوعات امروز ایران دانست 
و تاکید کرد: آخرین مجازات اعدام است و مجازات اولیه مسائل دیگری است و 
اگر یک رسانه تخلف کرد و نهاد رسانه او را متخلف خواند وزارت ارشاد و هیات 
نظارت و قوه قضائیه باید آن را بررســی کنند که آیا این رســانه به نفع کشور کار 
کرده است یا به نفع بیگانه است. رئیس جمهور تصریح کرد: هر مامور امنیتی 
نمی تواند معیاری برای نشریات باشــد و ما باید به سمت نظام و قانون یکسان 

برای همه حرکت کنیم.

 از تیتر برخی رسانه ها می توان فهمید 
چه کسی فردا بازداشت می شود

رئیس دســتگاه اجرایی با اشاره به اینکه در قانون اساســی ایران همه حتی 
رهبر انقلاب با مردم برابر است و این برابری افتخار اسلام است که در دادگاه 
مســلمین نیز امام در کنار افراد دیگر به صورت برابر می نشــیند٬ تاکید کرد: 
نمی توان در یک کشــور برخی رســانه ها برای همیشــه از تعطیلی و توقیف 
مصون باشند و حاشیه امنی داشته باشند و نه تنها هرچه می خواهند بنویسند 
کــه نقش پلیس مخفی را ایفــا کنند به طوری که از برخی نشــریات می توان 
فهمید فردا چه کسی بازداشــت یا توقیف می شود و ریختن آبروی چه کسی 

در دستور کار است. 
رییس جمهور با اشاره به واژه »انقلابی« تصریح کرد: مردم ما انقلاب کردند تا 
آبرو و همچنین اموالشان محفوظ بماند. انقلابی بودن یعنی دروغ نگفتن. این 
چیزی اســت که من می فهمم. انقلابی بودن یعنی بــه دیگران تهمت نزدن. 

انقلابی بودن یعنی چهره بزرگ این نظام را که در دفاع مقدس و سازندگی این 
کشــور نقش داشــتند، حفظ کردن. انقلابی بودن یعنی به مــردم امید دادن. 

انقلابی بودن یعنی به مردم اعتماد دادن.
وی افزود: از پایگاه یک بخش از حکومت٬ به بخش دیگری از حکومت حمله 
می کنیم! این شــد انقلاب و انقلابی گری؟ رئیس جمهور خاطرنشان کرد که 
همه مطبوعات و رسانه ها باید در برابر قانون یکسان باشند و اگر اینچنین بود 
ما کشــوری انقلابی هســتیم و اگر نبود علیه یک انقلاب اخلاقی و اسلامی 

حرکت کرده ایم.
روحانی با تاکید بر نقش دســتگاه قضا یادآور شــد که دســتگاه قضا باید مأمن 
جامعه باشد هر چیزی که اشکال داشته باشــد اگر نمک سالم بماند می توان 
جلوی فســاد را گرفت٬ اما اگر نمک هم فاسد شد کار سخت می شود. دستگاه 

قضا پایگاه امن مردم است.
وی تاکید کرد که آن روزی که مردم از همه از جمله دولت، رســانه ها و حتی از 
عالم و استاد دانشگاه مایوس شدند، آنجا که هیچگاه هیچکس نباید مایوس 
شود٬ باب عدالت و درب خانه قاضی است. بسیار مهم است که جامعه احساس 

امنیت، عدالت و یکسانی در برابر تمامی دستگاه های کشور داشته باشد. 

رسانه هایی که ایجاد یاس کنند، ضدانقلاب اند
رئیس جمهور با اشاره به اینکه اقتصاد ما از قبل از انقلاب بیماری هایی داشت 
و بعد از انقلاب هم بیماری هایی داشت و تحریم ها نیز به عنوان بیماری جدید 
به آن افزوده شد و توانســتیم این بیماری صعب العلاج را درمان کنیم، گفت: 
حالا به ما ایراد می گیرند چرا دردهای قدیمی درمان نشده است. ما با برداشتن 
تحریم ها یکی از بیماری ها را درســت کردیم و این به آن معنا نیســت که هیچ 

بیماری دیگری وجود ندارد.
رئیس جمهور تاکید کرد که بعد از تحریم امید به آینده بزرگ ترین سرمایه است و 
بزرگترین عمل ضدانقلاب ایجاد یأس است و آن مطبوعه ای به معنای واقعی 
کلمه ضدانقلاب اســت که چیزی از شــما کم کند، مطبوعه ای که در صفحه 
اول امید را از شــما بگیرد و در صفحه دوم اعتماد را از شما سلب کند و از چنین 

رسانه ای نمی توان تشکر کرد.
وی همچنین با بیان اینکه رسانه ها در کنار نقد باید ابتدا واقعیت ها را به مردم 
بگویند، گفت: آیا این درست است که رســانه ها تنها نقد داشته باشند؟ رسانه  
باید ابتدا واقعیت را بگوید و بعد به نقد برســند و ســپس به مــردم امید بدهند یا 

اینکه از   همان ابتدا تنها یاس را به جامعه تزریق کنند؟
رییس شــورای عالی امنیــت ملی تصریح کــرد: البته تعداد آن رســانه هایی 
کــه ناامیــدی را به جامعــه تزریــق می کنند بســیار اندک هســتید. درعوض 
رســانه هایی که به نفع مردم کوشش می کنند٬ بسیارند. من از همه رسانه هایی 
که چه حامی هســتند و چه منتقد تشــکر می کنم. اما نمی توانم از رســانه ای 
و از کســانی که از اخلاق حرفــه ای مطبوعات فاصله می گیرنــد تجلیل کنم. 

نمی توانم از رسانه هایی که بذر ناامیدی را در میان مردم می پاشند٬ تشکر کنم.

برخی رسانه ها با هزینه دولت، علیه دولت می نویسند
روحانی با اشــاره به اینکه انقلابی بودن به معنای بیــان واقعیت ها به صورت 
درست است٬ گفت: متاسفانه برخی نشریات و رســانه ها که با پول بیت المال 
اداره می شــوند٬ پول بیت المال را علیه حاکمیت اســتفاده می کنند و با هزینه 

دولت علیه دولت رفتار می کنند.
به گفته وی اگر یک نشــریه با هزینه شــخصی بیاید و از اول تا آخر علیه دولت 
باشــد اشــکالی ندارد٬ اما اســتفاده از پول مردم علیه مردم، برای جامعه قابل 

قبول نیست. 
رئیس جمهور در عین حال با اشاره به شعار نمایشگاه امسال مطبوعات گفت: 
انتقاد ها حق رسانه هاست٬ اما نقد منصفانه است و البته باید به نقد منصفانه نیز 
پاسخ مسئولانه داده شود. وی تاکید کرد که حتما دولت و قوه قضائیه و مجلس 
باید نقد شوند و اسلام به بالا تر نیز اشــاره می کند و می گوید امام مسلمین هم 

باید نقد شود، اما نه دروغ و تهمت و تهدید. 

برخی پس از برجام، فضای جامعه را مسموم می کنند
رئیس دســتگاه اجرا با بیــان اینکه رســانه ها بایــد در شــرایط پس ازبرجام و 
پس ازتحریم به جامعــه امید بدهند، تاکید کرد که تمام خواســت برجام ایجاد 
فضای اقتصادی مناســب، تزریق امید به جامعه و و فعالیت روزافزون است و 
نباید در دروان پس ازبرجام به جامعه یاس تزریق کنیم و هر روز داستان سُرایی 

کنیم و به دنبال سیاه نمایی باشیم.
روحانی با اشــاره به اینکه امروز از فوق به ما حمله می کنند، معلوم نیست فردا 
از یســار و یمین حمله خواهند کرد، گفت: ســوال اینجاســت که به چه دلیل 
بی جهت مردم را می ترســانیم؟ بی تردید امروز بعداز 2۶ماه شرایط ما به مراتب 

بهتر از گذشته است.
به گفته رئیس جمهور ما هم در وضعیت بین المللی پیشرفت داشتیم و وحدت 
و انسجام ، امید در جامعه و مشــارکت مردم بیشتر شده است و به طور طبیعی 
هر ملت و هر کشوری خود را برای پیشرفت آماده می کند٬ اما برخی برای اینکه 
نگذارند از فضای پس ازبرجام استفاده کنیم٬ فضای جامعه را مسموم می کنند.
روحانی با اشاره به شرایط کشورهای منطقه، گفت به صرف یک اتهام یک فرد یا 
یک دستگاه آبروی مردم را نبریم و این خلاف راه امام و قانون اساسی و خلاف 

راه صحیفه سجادیه است.
وی بــا بیان اینکه باید تلاش شــود همه امیدوار  باشــند و در انتخابات نیز که 
اســفندماه ســال جاری برگزار می شــود٬ همه بتوانند پای صندوق ها بیایند و 
به لیســت های انتخاباتی خود رای دهند و فضای امید در سیاســت و اقتصاد 
و فرهنگ وجود داشته باشد٬ گفت: در این شــرایط می توانیم توسعه را شامل 

حال ملت کنیم.

واکنش روزپیگیری روز

آمریکا هنوز در فضای ذهنی ابرقدرتی است
وزیر دفاع و پشــتیبانی نیروهای مســلح گفت: دیگر آمریکایی ها نمی توانند چهره کریه و زشت تجاوزگرایانه خود را زیر لباس شــعارهای فریبنده پنهان کنند، این پرده سالیانی است که فرو افتاده و 
هیچ ملتی آمریکا را خیرخواه خود نمی داند.  ســردار حســین دهقان حکام منطقه را به بستن بازار مصرف ســلاح های گران قیمت آمریکایی ها دعوت و تاکید کرد: ما امنیت منطقه را در سایه عدم 
حضور و مداخله آمریکا و قدرت های فرامنطقه ای می دانیم، ایران لنگرگاه ثبات و امنیت پایدار منطقه است و همراه و هم راستای کشورهایی است که طالب ثبات و امنیت هستند. دهقان با اشاره 
به اظهارات وزیر دفاع آمریکا تصریح کرد: تعجب از سیســتم های اطلاعاتی پیچیده و به ظاهر قدرتمند و در همه جا حاضر آمریکاســت که هنوز در فضای ذهنی ابرقدرتی خود مســائل را 
دریافت و تجزیه و تحلیل می کنند. وی افزود: بهتر است وزیر دفاع آمریکا با نگاهی به گذشته عملکرد خود در این موضع مسئولیتی، موضع گیری های قلدرمابانه و اشتلم کننده خود 
را بررســی و من بعد عاقلانه تر و محتاط تر حرف بزند و آمریکا را دچار دردسرهای دیگری مشابه آنچه در سومالی، افغانستان، عراق و یمن گرفتار آن است نکند و به تحریک احساس 

کشــورهای منطقه از موضع تحقیر نپردازد. به گفته دهقان ایران اســلامی خواهان ثبات و امنیت منطقه است و تاکنون هزینه آن را پرداخته است. 

سیاسی
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لازم نیست بگویید »ب.ز«
محسنی اژه ای: کسی از نهاد ریاست جمهوری بازداشت نشده است

حجت الاســلام والمســلمین غلامحســین اژه ای در هشــتاد و هفتمین 
نشســت خبری خود که ظهر امروز برگزار شــد٬ به ســوال های خبرنگاران 
پاســخ داد. سخنگوی دســتگاه قضا در این نشســت، بازداشت افرادی از 
نهاد ریاســت جمهوری در بازداشــت های مرتبط با پروژه نفــوذ را تکذیب 
کرد و در عین حال گفت همه افراد بازداشــت شــده خبرنگار نیســتند. اژه 
ای همچنین گفت نظرســنجی نشــان می دهد مردم از برخــورد قضایی با 

دانه درشت ها رضایت دارند.

 کسی از نهاد ریاست جمهوری 
بازداشت نشده است

سخنگوی قوه قضاییه در توضیح بازداشت های اخیر و سوال خبرنگاری که 
در مورد بازداشت های اخیر و ارتباط آن ها با فرد خاصی سخن 

می گفت٬ پاســخ داد: در مورد ارتباط با فــرد خاصی که 
می گویید٬ تا جایی که اطلاع دارم٬ این مسئله وجود 

ندارد. اما باید بگویم همه افراد  بازداشت شــده 
نیستند. خبرنگار 

محســنی اژه ای در پاســخ به ســوال یکی 
دیگر از خبرنــگاران درباره انتشــار خبر 
بازداشــت افــرادی در نهــاد ریاســت 
جمهوری در حاشــیه پرونده موسوم به 
نفوذ نیز تصریح کرد: در نهاد ریاســت 
جمهــوری در جریان رســیدگی به این 

پرونده هیچ کس دستگیرنشده است.

حمید بقایی همچنان در بازداشت 
موقت است

محســنی اژه ای در پاســخ بــه ســئوالی مبنی بر 
اینکه با گذشــت چند ماه از بازداشت حمید 

بقایــی، اطرافیان او اعــلام کردند 
که بازداشــت وی غیرقانونی 

ایــن  گفــت:  اســت، 

پرونده در مرحله تحقیقات مقدماتی اســت و وی بازداشــت موقت اســت؛ 
البته پرونده وی هنوز منجر به کیفرخواســت نشده است.

به گفته او قوه قضائیه در صورتی که متوجه شود اتهامی متوجه افراد است 
بر اساس اســناد طرف تحت تعقیب قرار می گیرد و اگر ضرورت داشت که 
گــر ضرورتی نبود،  افراد بازداشــت موقت شــوند کار انجام می شــود، اما ا
 قرار دیگری صادر می شــود و تشــخیص این امر بر عهده قاضی رسیدگی 

کننده است.
گر قراری که صادر شد به اطلاع  محســنی اژه ای در ادامه توضیح داد که ا
متهم رسید و وی اعتراض داشت، اعتراض وی در دادگاه رسیدگی می شود 
گر دادگاه آن را پذیرفت و گفت که الزام به قرار بازداشت نیست، دادسرا  و ا
گر  موظف اســت که قرار بازداشــت را به قرار خفیف تری تبدیــل کند، اما ا
دادگاه تشخیص داد که قرار بازداشت درست 
اســت، اعتراض متهم را رد می کند. وی 
گر افــراد دیگری  تاکید کــرد که ا
که در پرونده نیســتند نسبت 
به آن اظهارنظری داشــته 
باشــند، بدیهی است که 
نظرشان صحیح نیست. 

انتشار نام و تصویر 
 زنجانی 

بلامانع است
ســخنگوی دســتگاه قضــا در 
پاســخ بــه ســوالی درباره اشــاره 
مســتقیم رســانه ها بــه نــام متهم 
نفتــی میلیــاردی نیز گفــت که در 
مــورد پرونده هایــی همچــون این 
پرونده نیازی به اســتفاده از عنوان 
اختصــاری نیســت و هــم اشــاره 
مســتقیم به نام بابــک زنجانی و هم 
نمایــش تصویــر وی ایراد نــدارد. وی 
در این خصــوص تاکید کــرد: در قانون 
گر  جدید تبصره ای پیش بینی شــد و ا
چنانچه ضــرورت ایجــاب کرد و 
دادستان کل کشور تشخیص 
داد و از رئیس قوه قضائیه 
و  کــرد  درخواســت 

رئیس دســتگاه قضایی اجازه داد، می توانیم در حدودی مســائل را منتشر 
کنیــم؛ لــذا در این مورد چون اجازه داده شــده نیازی نیســت کــه بگوییم 

»ب.ز«. 
محسنی اژه ای در پاسخ به سئوال خبرنگاری مبنی بر اینکه وکیل میلیاردر 
نفتی مدعی شده بخشــی از بدهی موکلش پرداخت شده، با تاکید بر اینکه 
تا این لحظه هنوز پولی واریز نشــده است،  گفت: هم به متهم و به متهمان 
دیگــر توصیه می کنم کــه در زمان دفاع از خود به دیگــران توهین نکنند؛ 
 چرا که ایــن کار باعث می شــود پرونده دیگــری برای آنهــا در حین دفاع 

باز شود.

غیراخلاقی،  سرشبکه های   بازداشت 
کذب است

سخنگوی قوه قضائیه در خصوص خبری مبنی بر بازداشت سرشبکه های 
غیر اخلاقی شــبکه اجتماعی که در روزهای اخیر در این شــبکه ها منتشر 
شده است٬ تصریح کرد که خبری مبنی بر اینکه چند سر شبکه غیر اخلاقی 
در قزوین بازداشــت شــده اند کذب است و با دادســتان این استان تماس 

گرفته شــده و آن ها نیز این موضوع را رد کرده اند.
غلامحسین محســنی اژه ای همچنین در پاسخ به سوال یک خبرنگار که 
پرســید آیا عضویت در شبکه تلگرامی یک رســانه وابسته به دولت انگلیس 
جرم است٬ پاسخ داد: آن ها هیچ وقت قصد خیر درباره ایران ندارند و شاید 
این عدم خیرخواهی در قدم های اول دیده نشــود٬ اما توصیه ما این اســت 
که چون امسال این شبکه ها و سایت های انگلیسی نگاهشان از چند دهه 
گذشــته تا امروز مشخص اســت و هر اقدامی برای منافع خودشان است، 
دقت کنند. هرچند ممکن است این کار در نگاه اول ظاهر مجرمانه نداشته 

باشــد اما در   نهایت موجب گرفتاری برای خودشان خواهد شد. 

 ثروت و قدرت جلوی 
رسیدگی به تخلفات را نمی گیرد

سخنگوی دســتگاه قضا در پاسخ به ســوالی درباره مایوس شدن مردم از 
قوه قضاییه تاکید کرد که مردم به هیچ عنوان از قوه قضاییه مایوس نیستند 
و حجم بالای مراجعات نشــان دهنده این موضوع است. وی تصریح کرد 
که کســانی که می خواهند حاشــیه امن داشته باشــند در برابر قوه  قضاییه 
امنیت نخواهند داشــت. به گفته او در ســال های گذشــته شــاهد بودیم 
مسئولان درون دولت و دیگر نهادهای رســمی و حتی در دستگاه قضا در 
صورتی که تخلف مرتکب شــده اند با آنان برخورد شده است. اژه ای گفت 
که تمام نظرســنجی ها نشان می دهد مردم نسبت به برخورد بدون تبعیض 
قوه قضاییه بخصوص با دانه درشت ها ابراز رضایت می کنند.  وی در ادامه 
خاطر نشــان کرد: کســانی که ثروتمندان بزرگی بودند، ثروتشــان ما را از 
رســیدگی به پرونده های آنان باز نداشت و کســانی که وابسته به نهادهای 
قدرت بودنــد یا به اصطلاح به بالا متصل بودند، جایگاهشــان جلوی ما را 

از ورود و رســیدگی به پرونده های آن ها نگرفت.

کلمه »نفوذ« را برای مسائل پیش پاافتاده به کار نبریم
وزیر اطلاعات در خصوص دغدغه رهبری درخصوص »نفوذ« هشدار داد: کلمه نفوذ را باید با وزن مناسب خودش بکار ببریم و طوری نشود ارزش و تاثیر آن را کاهش دهیم تا به مطلب پیش پا افتاده ای تبدیل 
شــود. حجت الاسلام والمسلمین سید محمود علوی با بیان اینکه ما در شــرایطی هستیم که رهبری به عنوان طبیبی حاذق در زمینه نفوذ بیگانگان هشدار داده اند، تاکید کرد که با توجه به باز شدن فضای 
حضور مجموعه خارجی برای فعالیت های مختلف در ایران، باید هوشیار تر عمل کنیم. وزیر اطلاعات تصریح کرد که سرویس های اطلاعاتی بیگانه با عنوان و نام و نشان اطلاعاتی به ایران نمی آیند، بلکه 

در پوشش های مختلف می آیند. به گفته وی سرویس های اطلاعاتی بیگانه از اینکه اطلاعات روشنی از کشورمان ندارند در مضیقه هستند، عاجزند و تحقیر شده اند، لذا در پوشش فعالیت های عادی و 
صنعتی می خواهند از ایران اطلاعاتی بدست  آورند. علوی با بیان اینکه در وزارت اطلاعات پرونده های مهمی داریم، تاکید کرد که رهبری و شورای عالی امنیت ملی باید از این اطلاعات مطلع 

شوند و نباید از آن در جهت منافع و بازی سیاسی گروه های سیاسی هزینه و استفاده کنیم. وی همچنین یادآور شد: حاکم کردن فضای امنیتی در چنین محیط های کاری، عاقلانه نیست 
چراکه صنعت و اقتصاد ما با ابتکار و نوآوری پیشرفت می کند و اگر در محیط پ ژوهشی آرامش نباشد خلاقیت در ذهن ها جرقه نخواهد زد.

ائتلاف اصلاح طلبان و اصولگرایان ریاکارانه است
موسوی لاری، وزیر کشور دولت اصلاحات 
گفت: ما با چهره هایي نظیــر آقاي ناطق و 
لاریجاني رقابت مي کنیم نه شــراکت. وی 
با اشــاره به اینکه حرف لیست مشترک بین 
اصلاح طلبان و اصولگرایان در رســانه ها 
مطرح اســت و هیچ یک از دو طرف در این 

خصوص حرفی نزده اند، تاکید کرد که جریان اصلاح طلب ضمن احترام به 
اصولگرایان عاقل، آنان را به نوعي رقابت منطقي دعوت مي کند، نه ائتلاف 
ریاکارانه و فرصت طلبانه. به گفتــه او نه اصولگرایان مي توانند دیدگاه هاي 
خود را کنار بگذارند و نه اصلاح طلبان. موســوی لاری تاکید کرد که ما باید 
به مردم و شــعور مردم اعتماد کنیم و نخواهیم با برخي ساخت و پاخت ها و 
بده بستان هاي سیاسي مبتذل سر مردم شیره بمالیم و این کارها نه در شأن 

اصولگرایان است و نه در شأن اصلاح طلبان.

افخم و انصاری تودیع و معارفه شدند
مراسم تودیع مرضیه افخم و معارفه حسین 
جابری انصاری با حضور محمدجواد ظریف، 
برگزار شــد. در این مراسم که در ساختمان 
شــماره یک وزارت خارجه برگزار شده بود، 
ظریف از مرضیه افخــم به خاطر زحماتش 
در طول دو سال گذشته در پست سخنگویی 

تشــکر و ابراز امیدواری کرد که وی در سمت جدیدش به عنوان اولین سفیر 
زن ایران بعد از انقلاب اسلامی در مالزی مثل گذشته موفق باشد. ظریف با 
دادن هدیه از افخم تشکر کرد. حسین جابری انصاری پیش از این مدیرکل 
خاورمیانه، عربی و شمال آفریقای وزارت خارجه بوده است و به همین دلیل 
برخــی از تحلیل گران انتخاب جابری انصاری به عنوان ســخنگوی وزارت 
خارجه را نشــان از رویکرد جدید این وزارتخانه به مســائل منطقه با توجه به 

شناخت وی از این حوزه عنوان کرده اند.

رئیس جمهور با نفوذی ها مقابله کند
دبیرکل حزب مؤتلفه اســلامی با اشــاره به 
نظر رئیــس جمهور در موضوع نفوذی های 
رســانه ای گفت: آقای رئیس جمهور هم با 
نفوذی های رسانه ای مقابله کند. محمدنبی 
حبیبی با بیان اینکه رهبری مدت ها است که 
در مورد خطر نفوذی ها تذکر می دهند، تاکید 

کرد که افزایش حساسیت دســتگاه های حکومتی برای جلوگیری از نفوذ 
عوامل بیگانه و مقابله جدی با آنها یک ضرورت قطعی، شرعی و قانونی است. 
به گفته وی در برخی از رســانه ها آثار عملکرد نفوذی ها کاملًا مشهود است 
برخی از آنها از رادیو آمریکا و بی بی ســی کپی برداری می کنند و این خیانت 
را نمی توان به عنوان یک کار ســهوی و غیرعمدی تلقی کرد. نبوی تصریح 
کرد: چرا برخی نسبت به واژه »فتنه« و »نفوذ« حساسیت به خرج  می دهند 

و می خواهند آن را از ادبیات مبارزه انقلابی ملت با دشمن حذف کنند؟ 

دستگیری های اخیر تسویه 
حساب شخصی است

دریابان علی شمخانی ، دبیر شورای عالی امنیت ملی، 
در برنامه »نگاه یک« با اشــاره به اهداف ایران از ورود به 
مذاکرات هسته ای گفت: ما می توانستیم در مذاکرات 
سه راهبرد داشته باشیم. مذاکره برای مذاکره، مذاکره 
برای فریب و مذاکره برای نتیجــه و ایران مذاکره برای 
نتیجه را انتخاب کرد و به یک توافق مشــخص دســت 
یافت. شــمخانی درباره اجرای برجام اظهار کرد: ما در 
میان راه هــای مختلف برای برخورد بــا برجام راهبرد و 
گزینه اجرا را انتخاب کرده ایم و گزینه اجرانکردن برجام 
امری منزوی و منتفی است. مجموعه مصوبات شورای 
عالی امنیت ملی، مجلس شورای اسلامی و نامه تاریخی 
رهبری در قرائت از برجام، شرایط اجرا و تقدم و تاخر اجرا، 

در مسیر حمایت از اجرای هوشمند برجام است.

دستگیری امنیتی یا تسویه حساب شخصی؟
در مهم تریــن بخش ایــن گفت وگو مجــری برنامه از 
شمخانی درباره دستگیری چند نفر از فعالان رسانه ای 
به اتهام نفوذ و جریان سازی یا ادارک سازی افکارعمومی 
پرسید و گفت »این نظر که عنوان می شود پس از برجام 
این دســتگیری ها با قصد تسویه حساب سیاسی بوده 
است و بزرگ نمایی صورت گرفته است« که شمخانی 
در پاسخ خیلی شــفاف و صریح گفت: »من با این نظر 
موافقم«. و ادامــه داد:  بحث نفوذ مهم اســت. اگر از 
شــبیخون فرهنگی با وسعت فکری که ایجاد می کند 
فقط مبارزه با بدحجابی را بیرون بیاوریم، این تنزل دادن 
نظر رهبری اســت. نفوذ و اختلاف دو بحثی است که 
رهبری بعد از برجام به اشــکال مختلــف بیان کردند و 
درست هم هست. شــرایط تاریخی در وضعیتی است 
که ایجاد اختلاف و نفوذ مبتنی بر تضعیف را دنبال می 
کنند. اینکه از رسانه نفوذ صورت می گیرد وجود دارد و 
یک اصل است ، اما نباید آنها را در خدمت و اختیار مقابله 
جناحی قرار دهیم. نباید کسی را فراتر از آنچه انجام داده 
متهم کنیم. می گویند خوش و بش پســرخاله فلانی با 
عروس فلانی یا نقشه صبحانه فلانی، اینها نفوذ نیست، 
اینها در حقیقت دق و دلی شــخصی خالی کردن است 

و درست نیست. من اینها را می گویم که اشتباه است.

در دمشق نمی جنگیم!
دریادار شمخانی همچنین در پاسخ به سوال مجری 
برنامه در خصوص جنگیدن جوانان ایرانی در دمشق 
گفت: آنها در دمشق نمی جنگند، ما آنجا مشاوره می 
دهیم. ما اگر حضور جدی در سوریه داشتیم که بحث 
سریع تر حل و فصل می شــد. اگر حضور ایران نبود 
حتما مرزهای ما آســیب می دید. اساسا پروژه ایران 
هراسی این بود که ایران به عنوان سنگر ثبات و امنیت 
دســتخوش تحول شــود و در چارچوب تعریف شده 
نیروهای فرامنطقه ای قرار گیرد، ولی ایران دســت 
روی دست نمی گذارد که برایش تعیین تکلیف کنند.

آمریکا دست از گرگ بودنش بردارد
شــمخانی همچنین دربخش پایانی ایــن گفت وگو در 
خصوص بهبود رابطه ایران و آمریکاو همچنین شــعار 
»مرگ بر آمریکا« گفت: اگر آمریکا دست از گرگ بودنش 
بــردارد امکان بهبود روابط وجود ئارد اگر نه خیر. البته ما 
باید مواظب باشــیم تا در این سرنای تبلیغاتی دچار خطا 
نشویم و از این مساله در دعواهای جناحی علیه خودمان 
آن را به کار نگیریم. زیست ما این است که مرگ بر استکبار 
بگوییم و اساسا رشد و ارتقای ما این است که از استکبار 
و آمریکا دست کشیدیم. در ابتدای انقلاب هر چیزی در 
ایران متعلق به غرب و آمریکا بود اما امروز ایران در درجه 
ای از پیشرفت در زمینه های مختلف است که بسیاری از 
کشورها خواهان ورود ایران به عرصه بین المللی هستند. 

تدبیر و امید نوشت: »گام متفاوت زنان در انتخابات مجلس دهم«
فراموش نشود هرچند در مجلس هشتم و نهم چند کرسی به زنان تعلق داشت اما  عملا حرکتی در جهت ارتقای منافع زنان صورت نگرفت 

و حتی گاهی مشاهده شد نمایندگان زن به حمایت از حقوق مردان به قیمت تضییع حقوق زنان برخاستند.

 خرداد نیوز نوشت: »چرا رسانه های دلواپس در دوران احمدی نژاد سکوت کردند؟«
رسانه ها وابسته به جریان دلواپسان در دوران هشت ساله احمدی نژاد کجا بودند؟ آیا در آن زمان متوجه فضای خفقان آور اعمال شده بر 

رسانه های منتقد بودند یا آن که از اعمال فشار برای رقبای مطبوعاتی خود استقبال نیز می کردند؟

 آریا نیوز نوشت: »علي لاریجاني، روحاني مي شود؟«
ازآنجایي که علي لاریجاني در موضوع برجام نقش مهمي ایفا کرده و در میان دیگر اصولگرایان نیز از نظر خط و مشي سیاسي سازگاري 

بیشتري با اصلاح طلبان دارد پس مي تواند مناسب ترین گزینه براي ریاست مجلس دهم باشد.

 جهان نیوز نوشت: »تحریف اقتصاد مقاومتی توسط دولتی ها«
پیش فرض قرار دادن اقتصاد برون گرا، برای اجرای اقتصاد مقاومتی یک ظلم بزرگ به این مفهوم استراتژیک است که متاسفانه 

دولتمردان یازدهم این روزها پای در این مسیر گذاشته اند.

 پارس نیوز نوشت: »ادراک سازی وسیله ای برای نفوذ«
بزک کردن دشمن در مرتبه ی ادراک سازی و از همه مهم تر پیاده سازی سناریو عملیات روانی مستمر می تواند بزرگترین ضربه را به مسیر 

حرکت انقلاب اسلامی بزند.

عکس روزسایت نگار

مراسم تودیع مرضیه 
افخم امروز برگزار شد. 
نخستین سخنگوی زن 
وزارت خارجه قرار است از 
نخستین سفیر زن ایران 
بشود.

خبرنامه
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رصدخانه

از صلح ایدآلیستی تا پراگماتیسم واقع گرایانه 
چرخش سیاست خارجی اوباما در برخورد با معضلات امنیتی جدید

دکترین های سیاست خارجی نقشی اساســی در سیاست ایالات متحده 
بازی میکنند. مســلما یکــی از واضح ترین نمونه های دکترین سیاســت 
خارجی در دوران های مختلف ریاست جمهوری آمریکا و مشخصا اولین 
آنها در تاریخ این کشور زمانی طراحی و تدوین شد که مفهوم دکترین هنوز به 
شکل امروزین آن متولد نشده بود. جیمز مونرو در سال 1823 در پی جدال 
های دول اروپایی برای دســیتبی به کلونی در قاره های مختلف، صراحتا 
به دولت های اروپایی هشدار داد که به دنبال مستعمرات در قاره آمریکا از 
شمال تا جنوب آن نباشند. چرا که یک چنین تلاش هایی به معنی رویارویی 
با ایالات متحده خواهد بود. این موضوع رویه دیگری داشــت که به معنی 
عدم دخالت ایــالات متحده در جنگ های اروپایی قــرن 19 بود و به این 

ترتیب اولین دکترین در سیاست خارجی آمریکا شکل گرفت.
بعد از آن دکترین نیکسون در سال ۶9 طی یک کنفرانس خبری در گوام به 
شکل مشخصی واژه دکترین در سیاست خارجی ایالات متحده را بازتاب 
داد و همچنین استراتژی بزرگ ریگان در سال 1985 هرچند تحت عنوان 
دکترین نهادینه نشد اما واجد مشخصات یک دکترین در سیاست خارجی 
بود. بعد از حضور اوباما در راس سیاســت ایالات متحده بسیاری سخن از 
یک دکترین جدید در سیاســت خارجی آمریکا کردند. دکترین جدیدی که 

فصل متمایز اوباما با دولت بوش بود.
پــس از ماجراجویی های فراوان جرج بوش در سیاســت خارجی آمریکا، 
باراک اوباما تلاش زیادی برای ترمیم وجه ایالات متحده در خارج از این 
کشــور به ویژه در جهان اســلام کرد. برای ایجاد تمایز میان خود و رئیس 
جمهور قبل از خود، وی نقش جدید برای ایالات متحده در سیاست خارجی 
تعریــف کرد که بیش از همه بر مبنای همکاری بین المللی، حقوق بشــر 
جهانی و تقویت نهادها چند جانبه بود. وی حمله به عراق را مورد نقد شدید 
قرار داد و آن را نه مبتنی بر "اصول" بلکه مبتنی بر "سیاست" و نه بر اساس 
"دلایل" بلکه بر محور "احساسات" قلمداد کرد. این موضع گیری ترجمان 
یک سیاســت خارجی کاملا فرموله شــده بود که مبتنی بر حمایت افکار 

عمومی و درک متقابل جهانی باشد.
بر همین اساسا است که در ابتدای حضور اوباما در راس کار، گزاره "حقوق 
بشر جهانی" به یک گزاره کلیدی تبدیل میشود که جایگزین محور نه چندان 
مقبول اشاعه دموکراسی با استفاده از نیروی نظامی شد. وی در سخنرانی 
سال 2009 خود در دانشگاه قاهره رسما و صراحتا برتری و رجحان دادن 
یک سیستم بر سیستم دیگر را مورد انتقاد قرار داد و بر اعتقاد راسخ خود به 
"حقوق بشر" به عنوان یک مفهوم مورد قبول جهانی اذعان کرد. مفهومی 
که در هر کجای جهان باید حفاظت و صیانت شود. مقامات دولت اوباما نیز 
بارها اعلام کردند که اصل اولیه در راستای این گزاره تعهد ایالات متحده 

به همین اصول برای بازگرداندن مشــروعیت و جایگاه از دســت رفته این 
کشور در سطح جهانی است.

در ســال 2009 و حین دریافت جایزه صلح نوبل اوباما در سخنرانی خود 
از مفهوم "فضای تنفس جهانی" ســخن گفت و با تلفیق ایده "حقوق بشر 
جهانــی" با "صلح" اذعان کرد که دومی تنها به وســیله احتــرام به اولی به 
دست خواهد آمد. این موضوع منجر به ان شد که برخی تحلیلگران سخن 
از سیاست خارجی آیدآلیست-پراگرســیو اوباما در کنار پراگماتیسم واقع 
گرایانه کنند. مواضعی که بعدا به وضوح تعیین شد و در برخورد با معضلات 
جدید بین المللی و در راس آنها اوباما را به این نتیجه رساند که شر و خشونت 

در دنیا در کنار صلح و حقوق بشــر وجود دارد و ایــن گزاره را در پی آورد که 
ابزار جنگ در زمان مورد نیاز کاربرد خاص خود را دارد.

به تدریج نیز با قوت گرفتن معضلات بین المللی و رســوخ هرچه بیشــتر 
تروریســم به عنوان یک معضل امنیتی جهانی، مشخصه پراگماتیسم یا 
عملگرایی واقع گرایانه هم در ادبیات و هم در افعال سیاست خارجی اوباما 
وجهه بیشتری پیدا کرد. واقعیت این است که علیرغم تعهدات کلامی اوباما 
به "صلح" و "حقوق بشر" نیازهای امنیتی ایالات متحده منجر به آن شده 
است که سیاست خارجی این کشــور جز در مقطعی کوتاه هرگز به واسطه 

این مفاهیم به پیش نرفته است. 
همکاری و همراهی ایالات متحده طی ســالهای اخیر با کشــورهایی که 
عملا کنش های پرســش برانگیزی در زمینه حقوق بشر – به تعریف خود 
ایالات متحده – دارند منجر به بروز این نکته در ذهن میشــود که سیاست 
خارجی اوباما توازنی از انزوا و دخیل کردن، فشــار و تشــویق این کشورها 
دقیقا بر اساس رویه پراگماتیسم در سیاست خارجی است و خود وجهه واقع 
گرایانه را در برابر مشخصه ایدآلیستی سیاست خارجی او برجسته میکند. 
قطعا نگاه از زاویه امنیت و منافع ملی آمریکا مسیر اوباما برای این چرخش 
در سیاست خارجی را تشریح و روشن میکند. مفهوم Right War یا جنگ 
عادلانــه که از مدتها پیش در مورد برخــی اقدامات نظامی ایالات متحده 
آمریکا در افغانســتان مفهوم سازی شــده بود، اکنون بار دیگر به فراخور 
زمان در دستور کار سیاست خارجی آمریکا قرار میگیرد. نمونه واضح این 
مــورد را باید در گیری نظامی آمریکا در ســوریه در پی ورود روســیه به این 

کشور دنبال کرد. 
بسیاری از مفســرین همواره به دنبال اســتخراج یک دکترین منسجم از 
سیاست خارجی اوباما بر اســاس اصل مداخله بشر دوستانه بوده اند. اما 
واقعیت این است که سیاست خارجی اوباما نه واجد یک دکترین منسجم 
بلکه بیانگر یک چرخش اساسی از دیدگاه ایدآلیستی به ورطه واقع گرایی 
است. چرخشی که خود ناشی از بروز و ظهور و یا تقویت معضلات امنیتی 

جدید و در تقابل جدی با امنیت و منافع ملی ایالات متحده بوده است.

واکنش جو بایدن به توهین های مقام اسرائیلی به اوباما
جو بایدن، معاون رئیس جمهور آمریکا شب گذشته )شنبه( با وجود تاکید بر حفظ روابط نزدیک میان آمریکا و رژیم صهیونیستی از گفته های مدیر بخش رسانه ای بنیامین نتانیاهو درباره باراک اوباما به شدت انتقاد کرد. بایدن در سخنرانی 
خود در کنفرانس "اتحادیه اصلاحات یهودیت" تاکید کرد: به هیچ عنوان نباید گفته های یک مقام اسرائیلی درباره رئیس جمهور آمریکا با لحن توهین آمیز را تحمل کرد. هرچند بایدن اشاره مستقیمی به نام ران باراتز، انتخاب اخیر نتانیاهو  
برای ســمت مدیریت رسانه ای نداشت اما برای همه کاملا مشــخص بود که تنها باراتز هدف انتقادات معاون رئیس جمهور آمریکا بوده است. انتخاب باراتز پس از آن مورد توجه رسانه های بین المللی قرار گرفت که وی ریو ریولین، رئیس 

رژیم صهیونیستی، جان کری و باراک اوباما را با الفاظی توهین آمیز خطاب قرار داد. با اینحال نتانیاهو اخبار منتشر شده مبنی بر تجدید نظر در انتخاب باراتز را رد کرد.
بایدن در ادامه گفت: با وجود چنین اظهارات وحشــتناکی هیچکس نمی تواند روابط یا تعهد ما به آینده دولت یهود را زیر ســوال ببرد. وی بارها در جریان این ســخنرانی  تاکید کرد که رهبران آمریکا و اســرائیل روابط کاری خود را با وجود 
اختلافات گسترده حفظ کرده اند. پیش از این وزارت خارجه آمریکا به اظهارات مدیر اطلاع رسانی جدید رژیم صهیونیستی درباره  مقامات واشنگتن به شدت واکنش نشان داد. این مقام صهیونیست باراک اوباما، رئیس جمهور آمریکا را 

به ضد یهودیت متهم کرد و از سوی دیگر اعلام کرد که جان کری، وزیر خارجه آمریکا نیز دارای مشکلات ذهنی یک کودک 10 ساله است.

مراحل آمادگی فضانوردانی که قرار است در دسامبر امسال به ایستگاه فضایی بین 
المللی اعزام شوند.

مراسم تشییع جنازه مبارزان ارتش عراق در 
حرم امام علی )ع( در نجف اشرف

 نظامیان صهیونیســت ورود و خروج اهالی روســتای العیســاویه در شــرق بیــت المقدس را به شــدت کنترل 
کنند. می 

 دیدار روسای جمهور چین و تایوان پس از 
۶۶ سال در سنگاپور

تحویل 100 فروند سوخو به ایران 
بعد از لغو تحریم ها

رئیس کمپانی هواپیماسازی سوخوی روسیه اعلام کرد که شرکتش 
به محض لغو تحریمها یکصد فروند سوخو سوپرجت اس اس جی را 
به ایران تحویل خواهد داد. تاراسانکو در این زمینه گفت: این برای ما 
سود هنگفتی دارد. ما درباره تحویل این هواپیماها مذاکره کرده ایم و 
انتظار داریم یکصد فروند سوپر جت به زودی تحویل داده شود. وی 
اضافه کرد که پس از بررسی اینکه ایران توان و ظرفیت لازم را داشته 
باشد و این ظرفیت مورد تایید واقع شود، تهران میتواند در روند ساخت 
قطعات بدنه این هواپیماها و همچنین خدمات پس از فروش در خاک 

خود با روسیه همکاری و مشارکت کند.

 مخالفت آمریکا با 
باج خواهی نتانیاهو

مقامات کاخ ســفید اعلام کردند بنیامین نتانیاهو در نخســتین 
سفر خود به واشینگتن پس از توافق هسته ای ایران، به اهدافش 
نخواهد رسید. قرار اســت بنیامین نتانیاهو در سفر روز یک شنبه 
خود به واشــینگتن، از باراک اوباما بخواهد به مدت 10 ســال، 
سالانه 5 میلیارد دلار برای مقابله با تهدید ایران به این رژیم بپردازد. 
یکی از مقامات کاخ سفید در این باره گفت: »هیچ توجیهی برای 
افزایش کمک نظامی به اســرائیل وجود نــدارد. به خصوص در 
شرایط کنونی که بودجه دولت فدرال کاهش یافته است و اعضای 

کنگره، دولت آمریکا را به اسراف منابع مالی متهم می کنند«.

ارتباط بریتانیایی های داعش با 
سقوط هواپیمای روسی

ســرویس های اطلاعاتی بریتانیا لهجــه بریتانیایی را در میان 
افرادی از داعش که سقوط هواپیمای روسی و کشته شدن 224 
نفر مسافر آن را جشن می گرفتند، شناسایی کرده است.منابع 
انگلیسی  می گویند این لهجه بریتانیایی  بیانگر ارتباط نیروهای 
بریتانیایی داعش و ســقوط هواپیماست که دقیقی پس از ترک 
فرودگام شرم الشیخ در 31 اکتبر سقوط کرد. سازمان اطلاعاتی 
GCHQ که مشابه سازمان اطلاعات مرکزی آمریکاست، به 
پیام های صوتی دسترسی دارد که حاوی مکالمات جنگجویان 

داعش مستقر در سینا و  مصر  بوده است.

فرار متحدان عرب آمریکا از 
صحنه نبر با داعش

متحدان عرب آمریکا که در آغاز ماموریت ائتلاف جهانی علیه 
داعــش، با اعزام جنگنــده های خود به محل هــای درگیری 
کوشــیدند نقش پررنگی ایفا کنند، اکنون با گذشت یک سال، 
دیگر تحرکی جدی از خود نشان نمی دهند. این درحالیست که 
آمریکا قرار است بر شدت حملات خود علیه مواضع داعش در 
سوریه بیفزاید. در ادامه این گزارش آمده است: با وجود اینکه 
مقامات آمریکایی می کوشند درگیر جنگی یک سویه با داعش 
نشوند، متحدان این کشــور و به ویژه متحدان عرب، از میدان 

نبرد با داعش گریخته اند.

بین الملل
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توافق خاموش بانک ها
اقدام هماهنگ و بی سر و صدای بانک ها برای کاهش نرخ سود

اخیرا و به روال دوره های قبلی مدیران عامل بانکها 
گرد هم آمدند و در رابطه با کاهش نرخ ســود بانکی 
با یکدیگر به توافقاتی رســیدند تا در ادامه موضوع با 
تاییــد بانک مرکزی به تصویب شــورای پول و اعتبار 
رســیده و به زودی اجرایی شــود.گرچه هنوز صورت 
جلسه ای از جلسه شــورای هماهنگی بانکها منتشر 
و نتیجه نهایی اعلام نشــده اســت ولــی بنابر آنچه 
برخی مدیــران حاضر در این جلســه اعلام کرده اند 
قرار بر این شده تا نرخ سود ســپرده بانکی دو درصد 
کاهش پیدا کند که در این حالت نرخ ســود ســالانه 
از 20 بــه 18 درصــد خواهــد رســید. ایــن در حالی 
اســت که در اردیبهشت امســال و به فاصله یکساله 
 از تغییــرات قبلــی، نرخ ســود از 22 بــه 20 درصد 

کاهش یافته بود.
اما در شــرایطی که بالا بودن نرخ ســود تسهیلات و 
عدم هماهنگی آن با شــرایط تولیــد و تولید کنندگان 
به موضوع بحث برانگیز و چالشی این روزهای شبکه 
بانکی تبدیل شــد و انتظار می رفت تا موج انتقاداتی 
که نسبت به این مساله وجود داشت در بازنگری سود 
بانکی مــورد توجه قرار گیرد کــه در نتیجه مذاکرات 
مدیران عامــل بانکها فعلا تصمیمــی برای کاهش 
ســود تســهیلات نیســت، چراکه معتقدند باید نرخ 
سود تســهیلات به تدریج و بعد از کاهش بهای تمام 
شــده پول کاهش پیدا کند که البته این مساله پیش 
تر هم که کاهش نرخ ســود مطرح شد بارها از سوی 
کارشناســان امــور بانکــی و صاحبنظران گوشــزد 

شده بود.
در توافقات شکل گرفته بانکهای دولتی و خصوصی 
در روز گذشته - شنبه - تنها نرخ سود سپرده کاهش 
پیدا می کند تا در نتیجه اجرای آن و همچنین توافق 
برای کاهش نرخ ســود بیــن بانکی تــا 24 درصد تا 
حــدی از هزینــه های بانکهــا کم شــده و بتوانند به 
سمت کاهش نرخ سود تســهیلات در مراحل بعدی 
حرکت کنند. جاماندن نرخ ســود تســهیلات از سود 
سپرده در کاهش دو درصدی ، در حالی رخ می دهد 
که حدود شــش ماه پیش بانکها در کنار کاهش سود 
سپرده، در مورد کم کردن ســود تسهیلات از حدود 
28 درصــد به 24 درصد نیــز بایکدیگــر توافق کرده 
بودند ولی با توجه به عدم انطباق ســود 24 درصدی 
 با بهای تمام شــده پول، در اغلب موارد از اجرای آن 

سر باز زدند.

 تمام بحث ها برای کاهش نرخ سود 
تسهیلات و وام است

در همین رابطه امروز محمدرضا پور ابراهیمی عضو 
شورای پول و اعتبار با بیان اینکه کاهش سود سپرده 
باید منجر به کاهش سود تسهیلات شود، گفت: در 
اردیبهشت ماه امسال نرخ سود را کاهش دادیم، اما 
عملیاتی نشــد و ابتدا باید مصوبه قبلی عملیاتی شود 
بعد بانک ها ســخن از کاهش دوباره نرخ سود بزنند.

وی با اشــاره به اینکه کاهش ســود سپرده برای این 
است که نرخ سود تسهیلات کاهش یابد، افزود: اگر 
کاهش سود ســپرده منجر به کاهش سود تسهیلات 
نشود، این اقدام ارزش و اثری ندارد و تمام بحث این 
اســت که کاهش نرخ سود تســهیلات اتفاق بیافتد 
تا نرخ تامیــن مالی کاهــش یابد. عضو کمیســیون 
اقتصــادی مجلس با اشــاره بــه توافــق بانک های 
خصوص و دولتــی، تاکید کرد: هــم از نظر عقلی و 
هم منطقی باید کاهش ســود سپرده، باعث کاهش 

نرخ سود تسهیلات شود.

الزامات کاهش نرخ سود بانکی
پورابراهیمی با اشــاره بــه الزامات اجــرای کاهش 
نرخ ســود بانکی، تصریــح کرد: تا زمانــی که بانک 
مرکــزی نظارت بر موسســات مالــی و اعتباری غیر 
مجــاز و نظــارت بر بــازار بیــن بانکی را بــه صورت 
جامــع و کامــل عملیاتی نکنــد، کاهش نرخ ســود 
بانکی تاثیری ندارد. به گفته وی، کاهش نرخ ســود 
ســپرده به کاهش نــرخ تامین مالی کمــک می کند 
و ایــن و کاهش نــرخ ســودها یک ضــرورت برای 
اقتصــاد ایران اســت و باید به جدّ دنبال آن باشــیم؛ 
ولی چــون الزامات اجرایی آن توســط بانک مرکزی 
اعمال نمی شــود، عملا صحبت از کاهش نرخ سود 
 هیچ زمانــی منجر بــه کاهش نرخ وام هــای بانکی 

نخواهد شد.
عضو کمیســیون اقتصــادی مجلــس اضافه کرد: 

تــا زمانی که بــازار غیر متشــکل پولی وجــود دارد، 
کاهش نرخ ســود اجرا نخواهد شــد، زیــرا این بازار 
مصوبه شــورای پول و اعتبار اجــرا و رعایت نمی کند 
و بانک های دولتی و خصوصی هــم به همین دلیل 
توافقی کــه برای کاهــش دو درصدی ســود انجام 

دادند، را رعایت نمی کنند.
پورابراهیمی اظهار داشــت: نظارت بانک مرکزی، 
بایــد قوی باشــد و تا زمانی کــه این نظارت نباشــد، 
کاهش نرخ ســود بانکــی امــکان پذیر نیســت و با 
هرگونه کاهش ســود، حتی 5درصــد هم اتفاقی رخ 
نمی دهــد، زیــرا نظارتی بر بــازار غیرمتشــکل پولی 
نیســت. وی با بیــان اینکــه هرگونه تصمیــم برای 
کاهش نرخ ســود به ضرر بانک  های منضبط و به نفع 
موسسات غیر مجاز است، گفت: دستور کار شورای 
پــول و اعتبار هیــچ ارتباطی بــه اقــدام و مصوبات 
بانک هــای دولتی و خصوصی نــدارد و اقدام خود را 

انجام خواهد داد.

حمایت تمام قد بانک مرکزی 
این در حالی اســت که حمیــد تهران فر در خصوص 
توافق بانک هــای دولتی و خصــوص برای کاهش 
نرخ ســود ســپرده به 18 درصد از ابتــدای آذر ماه، 
اظهارداشــت: ایــن اقدام بانــک ها مغایــر مصوبه 
شــورای پــول و اعتبــار نیســت. وی افــزود: در 
مصوبــه اردیبهشــت مــاه، شــورای پــول و اعتبار 
حداکثر نرخ ســود ســپرده هــا را تعیین کــرده و این 

تصمیــم در همــان دامنه قــرار دارد و بانک مرکزی 
مخصوصــا بــا توجه بــه روند کاهشــی نرخ تــورم با 
آن موافــق اســت.  معــاون نظارتی بانــک مرکزی 
تصریح کرد: بانــک مرکزی مکــرراً در مواضع خود 
اعلام کرده اســت،با توجــه به روند کاهشــی تورم، 
نرخ ســود ســپرده ها نیز بایــد تعدیل و متناســب با 
 نرخ تورم محاســبه شــود اما تا کنون این امر محقق 

نشده است.
تهران فــر با بیان اینکه مشــکل اصلــی بانک ها در 
رقابت هــای غیرحرفه ای اســت که منجــر به عدم 
تعــادل در بــازار پــول و افزایــش قیمت تمام شــده 
تجهیز منابع می شــود گفت: با توجه به روند کاهشی 
نرخ تورم انتظار بر این اســت که نرخ سود سپرده ها 
نیز متناســب بــا آن کاهش یابد ولی عمدتــا به دلیل 
مشــکلات ســاختاری انباشته شــده در نظام بانکی 
ایــن اتفــاق نیفتاده اســت ضمن آنکــه رقابت های 
غیراصولی نیز به این عدم تعادل دامن می زند و بانک 
ها باید مؤکدا از آن پرهیز کنند. معاون نظارتی بانک 
مرکزی اظهارداشــت: بانک مرکزی ضمن تاکید بر 
رعایت ســقف نرخ سود آخرین مصوبه شورای پول و 
اعتبار، با هر گونه تخطــی از مصوبه مذکور، برخورد 
خواهد کرد. عملکرد بانک ها در گذشــته نیز نســبت 
بــه مصوبه مذکور مورد توجه بــوده و در موارد تخلف 
برخورد لازم به عمل آمده و چنــد پرونده نیز در حال 
حاضر در هیئت انتظامی بانک ها در مرحله رسیدگی 

قرار دارد.

پیش بینی استقبال مردم از تسهیلات جدید
دبیرکل بانک مرکــزی گفت: مردم 
عــادی تــوان پرداخت اقســاط وام 
ایــن طــرح را دارنــد و هــم اکنون 
برخــی بانک هــا کارت اعتبــاری با 
سود 20درصد صادر می کنند. سید 
محمود احمدی در پاسخ به این سوال 
که آیا مــردم از تســهیلات اعطایی 

خرید خودرو و کالا اســتقبال می کننــد، بیان کرد: به 
دلیل اینکه در این طرح نرخ ســود بانکی تعدیل شــده 
است، امیدواریم از آن استقبال شود. وی با اشاره به نرخ 
ســودی 1۶درصدی که برای تســهیلات خرید خودرو 
و کالا ایرانی تعیین شــده است، افزود: در شرایط فعلی 
تسهیلات با نرخ های بالاتری پرداخت می شود و چون 
نرخ در این طرح کمتر از شرایط بازار است، برداشت ما 
این اســت که مورد اســتقبال مردم قرار خواهد گرفت. 
دبیرکل بانک مرکزی در مورد میزان اقساط تسهیلات 

خرید خودرو و کالا و قدرت پرداخت 
مردم، گفت: مردم عادی می توانند 
میزان اقســاط این طرح را پرداخت 
کنند و هم اکنون برخی بانک ها که 
کارت اعتباری صادر کردند، سود آن 
را تا 20درصد تعیین می کنند. احمدی 
ادامه داد: در واقع بحث این بود که با 
مشارکت بخش های مختلف صنعت و تولید، نرخ سود 
به گونه ای تنظیم شود که هم بانک ها امکان ارائه خدمت 
داشته باشند و هم با اجرای این طرح بخش هایی که با 
انباشتگی کالا مواجه هستند، از رکود خارج شود. پیشتر 
مدیــرکل اعتبارات بانک مرکزی با بیان اینکه اقســاط 
تسهیلات خرید خودرو با نرخ ســود 1۶درصد حداکثر 
۷08هزار و با نرخ سود 12درصد ۶58هزار تومان خواهد 
بود، گفــت: دوره بازپرداخت وام خودرو از 4 تا ۷ ســال 

متناسب با توافق مشتری و خودروساز است.

اعتراف ترکان به رکود اقتصاد کشور
درحالی مســئولان ارشــد دولت 
پــس از انتشــار نامــه 4 وزیــر به 
رئیــس جمهور اصرار داشــته اند 
که از رکود خارج شــدیم، مشــاور 
عالی رئیــس جمهور با اشــاره به 
نرخ رشــد پایین اقتصادی کشور، 
گفت:  اقتصــاد ما هنــوز از رکود 

خارج نشــده است. به گزارش تســنیم، اکبر ترکان 
در همایــش تامین مالــی و جذب ســرمایه گذاری 
خارجی در ایران پســا تحریم افزود: تحریم ها یک 
دوره بســیار طولانی و پیچیده و ســهمگین را علیه 
مردم ما به وجود آورد و البته مردم و نظام اســلامی 
در مقابــل این تحریم هــا مقاومت کردنــد. اما این 
بــه معنای آن نیســت که این تحریــم ها اثری روی 
اقتصاد ما نداشته است . دبیر شورای عالی مناطق 
آزاد گفت:  این موضوع باعث شــد که در دوره هایی 

رشــد اقتصادی کشور منفی باشد 
و اکنون نیز شاهد نرخ پائین رشد 
هســتیم . وی بــا بیــان اینکه در 
برنامه ششم توسعه تلاش شده تا 
نرخ رشد اقتصادی بالا طراحی و 
اجرا شود، افزود: برای دستیابی 
به این نــرخ به صورت مداوم، نیاز 
به 1000 میلیارد دلار ســرمایه گــذاری در اقتصاد 
ایــران هســتیم . وی گفــت : البته اقتصــاد ایران 
خودش توانایی ســرمایه گــذاری ۷50 میلیارد دلار 
را از طریق ســرمایه گذاری های دولتی ، ســرمایه 
گذاری نفت و انرژی ، بخش خصوصی و بنگاه های 
فعلی دارد . ترکان افــزود:  بنابراین ما در این برنامه 
نیازمند به 250 میلیارد دلار ســرمایه از خارج کشور 
هستیم که می تواند به صورت ســرمایه و یا سرمایه 

گذار خارجی به اقتصاد کشور تزریق شود.

جزئیات خرید کالاهای 
ایرانی با کارت اعتباری

کارت خریــد کالای ایرانی ابزار اعتباری معرفی شــده 
که توسط بانک های کشــور برای عموم مردم که درآمد 
مشــخص و ثابتی دارند صــادر و به ازای هر شــهروند 
ایرانی یک کارت خرید کالای ایرانی صادر می شــود که 
دارنده کارت می تواند تا سقف تعیین شده که متناسب با 
درآمد ماهانه و حداکثر معادل 10 میلیون تومان است، 
هفت بخش کالا در قالب 28 گروه از زیرمجموعه های 
لوازم خانگی، صنایع نســاجی و پوشــاک،  صنایع برق و 
الکترونیک و صنایع معدنی را خریداری کند. همچنین 
20 برند از ســوی وزارت صنعت، معــدن و تجارت برای 
28 گروه کالایی معرفی شــده که با توجــه به اعتراض 
برخی تولیدکنندگان، قرار است فهرست کالاها و برندها 
افزایش یابد. 28  گروه کالایی اعلام شده از سوی وزارت 
صنعت بدین شرح است: یخچال فریزر،  یخچال تک 
درب، فریزر تک درب، چــرخ خیاطی و گلدوزی، چرخ 
سردوز، اجاق گاز،  کولر آبی، بخاری گازی و برقی، انواع 
آبگرمکــن) ایســتاده - گازی - برقی - دوگانه ســوز(، 
ماشین لباسشــویی، انواع اجاق گاز ) مبله - صفحه ای 
تو کار شیشــه ای(، انواع ماشین ظرفشویی آشپزخانه، 
کولر اسپلیت، تلویزیون، دستگاه پخش، بلندگو، تیونر 
دیجیتال، دستگاه مدولاتور، آبمیوه گیری، اتوی بخار، 
جارو برقی، مایکروفر، هود شیب دار و شومینه ای، فر برقی 
و گازی، قالیچه و فرش ماشینی، موکت، کناره ماشینی، 
باتری های کلســیمی و 12 ولتی که برای ماشین های 
ســبک کاربرد دارد، انواع ظروف تفلون، سرویس های 
غذاخوری شیشــه ای و چینی. صنایع لــوازم خانگی از 
برندهای کاچیران، فیلور، ســینجر، سپهرالکتریک، 
تهران سبحان، استیل البرز، اسنوا، الکترواستیل و ایران 
گرما معرفی شــده است. صنایع نساجی و پوشاک نیز از 
برندهای فرش مشهد، قالی سلیمان، خاطره کویر یزد، 
پالاز و نســاجی همدانیان انتخاب شــده است. صنایع 
برق و الکترونیک از دو برند سپاهان باتری و صبا باتری 
منتخب شده است. صنایع معدنی نیز از بین چهار برند 
چینی اسپیدار، زرین، سپیده و توس معرفی شده است. 
بر اساس آنچه تاکنون در جزئیات این طرح اعلام شده، 
متقاضیانی که تمایل به خرید کالاهای ایرانی با استفاده 
از کارت اعتباری را دارند ضرورتی ندارد به شعب بانک ها 
مراجعه کنند بلکه می تواننــد به نمایندگی های معرفی 
شده مراجعه کنند. همچنین برای جلوگیری از هرگونه 
تقلب در این طرح، تولیدکنندگان فروشــگاه های مورد 
نظر خود را معرفی می کنند و مبلغ خرید کالا مســتقیم 
به حساب تولیدکننده واریز می شــود. در فاز اول اجرای 
طرح، حسب تقاضای امور اداری دستگاه ها، شرکت ها 
و صندوق های بازنشستگی از بانک های عامل پرداخت 
حقوق کارکنان، فرم هایی در اختیار آنان قرار می گیرد که 
به کارکنان و مستمری بگیرانی که مایل به دریافت کارت 
خرید کالای ایرانی هستند، ارائه می شود. پس از تکمیل 
و ارسال فرم های درخواست متقاضیان توسط دستگاه ها، 
شرکت ها و صندوق های بازنشستگی، بانک های عامل 
کارت ها را صادر کرده و از طریق دستگاه های مربوطه در 
اختیار متقاضیان قرار می دهند. کارت ها از زمان تحویل 
به متقاضیان، قابلیت خرید در مراکز فروش حضوری و 
اینترنتی مشخص شده را خواهد داشت. همچنین برای 
دارندگان کارت در هر ماه و متناسب با زمان صدور کارت 
صورت حسابی از طریق پیامک ارسال می شود که شامل 
ریز اقلام خرید در هر دوره به علاوه مجموعه تسهیلات 
اعطایی است. در مراحل بعدی طرح، امکان درخواست 
کارت خرید کالای ایرانی برای عمــوم مردم به صورت 
انفرادی از طریق مراجعه به شعب بانک ها و موسسات 
اعتباری وجود خواهد داشت و به تدریج متناسب با اعلام 
آمادگی دستگاه های اجرایی یا کارفرمایان ذیربط، این 

طرح گستردگی بیشتری پیدا خواهد کرد. 

رصدخانه

بازپرداخت تسهیلات خرید خودرو 4 تا ۷ سال
مدیــرکل اعتبــارات بانــک 
مرکزی با اشاره به جلسه امروز 
بانــک مرکــزی، نمایندگان 
بانک هــا و وزارت صنعــت، 
معــدن و تجــارت گفــت: 
تســهیلات خرید خــودرو در 
اقســاط 48 ماهه تا 84 ماهه 

پرداخت می شود. علی اصغر میرمحمد صادقی با 
اشاره به جلسه امروز بانک مرکزی با خودروسازان، 
نماینــدگان بانک ها و مســئولان وزارت صنعت، 
معدن و تجارت اظهار داشت: لیست خودروهای 
مشــمول این طــرح که شــامل ســواری و وانت 
است نهایی شــد و فردا به بانک ها ابلاغ می شود. 

وی افزود: این تســهیلات با 
نرخ سود 1۶ درصد پرداخت 
می شود که اقساط آن در دوره 
48 ماهــه، ماهانه ۷08 هزار 
تومان خواهد بــود. مدیرکل 
اعتبــارات بانــک مرکــزی 
تصریح کرد: اگر تسهیلات 
5 ساله )۶0ماهه( باشد اقساط ماهانه ۶08 هزار 
تومان، ۶ ساله )۷2 ماهه( 542 هزار تومان و ۷ ساله 
)84 ماهه( 49۶ هــزار و 500 تومان خواهد بود. 
براساس برنامه بانک مرکزی و دولت، تسهیلات 
خرید خودرو معادل 80 درصد قیمت خودرو تا سقف 

25 میلیون تومان پرداخت می شود.

قرار نیست بابک زنجانی پولی بدهد
بعد از گذشــت چند جلسه 
از دادگاه بابک زنجانی که 
طی آن کیفر خواست متهم 
قرائت شــد و بابک زنجانی 
به دفاع از خــود پرداخت، 
بحث و جدل هــای میان 
وزارت نفت و موکلان بابک 

زنجانــی بالا گرفته اســت. در حالی که بابک 
زنجانی طی دفاعیات خــود بارها وزیر نفت و 
شــرکت ملی نفت را متهم و حتی تهدید کرده 
بود وزیر نفت اخیرا اعلام کرده است که بابک 
زنجانــی پولی نــداده و قرار نیســت پولی هم 
بدهد. بیژن نامدار زنگنه در حاشــیه همایش 

سالانه سراســری مدیران 
و مســئولان ارشد سازمان 
حراســت صنعــت نفت در 
جمــع خبرنــگاران گفت : 
متهم از این حرفها زیاد می 
زند که پول ها را داده است 
امــا پیگیری هــای ما هم 
دستاوردی ندارد و هیئت های ما به مالزی و 
تاجیکستان رفته است اما آنجا هم پولی نبود. 
زنگنه اظهار داشت : متهم اموالی دارد که قرار 
اســت دادگاه به تملک ما در آورد اما نیازی به 
آن نداریم و البتــه تاکنون هم چیزی فروخته 

نشده است.

کاهش بیش از 50 درصدی تولید خودرو کشور 
براســاس گــزارش وزارت 
صنعت، معدن و تجارت، 
تولید انواع خــودرو در مهر 
مــاه امســال بــا کاهش 
54.۶ درصــدی از 103 
هــزار و ۶29 دســتگاه در 
مهر 1393 بــه 4۷ هزار و 

4۶ دســتگاه کاهش یافت. مهر امسال تولید 
انواع ســواری با کاهش 51.2 درصدی از 8۷ 
هزار و ۷۶9 دستگاه در مهر 1393 به 42 هزار 
و 810 دســتگاه کاهش یافــت. در این مدت 
تولید انواع وانت با کاهش ۷5.۶ درصدی از 14 
هزار و 133 دســتگاه در مهر 1393 به 3449 

دســتگاه کاهــش یافــت. 
مهر ماه امســال تولید انواع 
مینی بــوس و میدل بــاس 
بــا افزایــش 5۷5 درصدی 
از هشــت دســتگاه در مهر 
دســتگاه   54 بــه   1393
افزایش یافته است. در این 
مدت تولید انواع اتوبوس با رشد 150 درصدی 
از 20 دســتگاه در مهر 1393 به 50 دستگاه 
افزایــش یافته اســت. مهر ماه امســال تولید 
انواع کامیونت، کامیون و کشنده با افت 59.8 
درصدی از 1۶99 دســتگاه در مهر 1393 به 

۶83 دستگاه کاهش یافته است.

اقتصاد
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پنجره

خطری که در کمین بسیاری از ایرانیان است
توصیه هایی برای مقابله با عوارض دیابت

نتایج تحقیقاتی که به تازگی در کشورمان صورت گرفته، 
نشان می دهد، 13 درصد افراد بالای 30 سال در ایران 
دچار بیماری دیابت هستند و 13 درصد نیز وضعیت پیش 
دیابت دارند یعنی قند خون ناشتای آنها 100 تا 125 است 
و اگر قندشان کنترل نشــود، به دیابت مبتلا می شوند. 
همچنین 14 درصد کلســترول بالا و 11 درصد فشــار 
خون بالا و 3۷ درصد دچار اضافه وزن)BMI بین 25 تا 
2۷/5( دارند و علاوه بر ایشان، 20 درصد چاق هستند 

که معنای آن، سالم بودن تنها 35 درصد از افراد است.
این در حالی اســت کــه آمار و ارقام حکایــت از آن دارند 
که مصرف ســبزی و میوه بین مردم کشــورمان نسبت 
به استانداردهای جهانی پایین تر اســت و افزون بر این 
اشکال، ایرانیان 2 برابر استاندارد جهانی نمک مصرف 
می کننــد و همچنیــن مصــرف روغن های اشــباع در 
کشــورمان نیز بالاســت که در نتیجه، کلسترول و فشار 
خون بالا که جزو عوامل خطر دیابت هســتند در جامعه 

مان بسیار شایع است.
بدین ترتیب عجیب نیست که می بینیم افرادِ در وضعیت 
پیش دیابت در جامعه مان زیادند و حتی نیمی از دیابتی 
های نمی دانستند که به این بیماری مبتلا هستند و پیرو 
این واقعیت ها از قول رئیس اداره غدد و متابولیسم وزارت 
بهداشت بشنویم: »افراد در وضعیت پیش دیابت، یکی 
از اولویت های اصلی ما هســتند تا کاری کنیم که شیوه 
زندگی شان را اصلاح کنند، رژیم غذایی سالمی داشته 
باشــند و فعالیت بدنی شــان از 150 دقیقه در روز بیشتر 
باشد. اگر مصرف دخانیات دارند، آن را کنار بگذارند و اگر 
وزنشان زیاد است، آن را کنترل کنند تا دیابت سراغشان 
نیاید. علاوه بر این، نیمی از دیابتی ها نمی دانســتند که 

دیابت دارند بنابراین باید سواد سلامت آنها را بالا ببریم تا زودتر به مراکز درمانی 
مراجعه و درمان را شروع کنند.«

اما از پیشــگیری جهت مبتلا نشدن به دیابت که بگذریم، رسیدگی به وضعیت 
مبتلایان به این بیماری نیز بسیار مهم است، به ویژه آنکه می دانیم حدود 5 تا ۷ 
میلیون ایراني به بیماري دیابت مبتلا هستند و در نتیجه در معرض عوارش این 
بیماری قرار دارند؛ عوارضی مانند »زخم پای دیابتی« که نخستین عامل مرگ 
و میر عفونی این بیماران به شــمار می آید و هرچقدر درمانشان هزینه بر است، 

پیشگیری از ابتلای به آنها ساده به نظر می رسد.

عوارض مربوط به بیماری دیابت به دو نوع تقسیم می شوند:
اول عوارض میکروواسکولار )آسیب رگ های خونی کوچک( که روی شبکیه 
چشــم، کلیه ها و اعصاب تاثیر می گذارد و به طور مستقیم به میزان قند خون 
بستگی دارد. دوم عوارض ماکروواسکولار )تخریب رگ های خونی بزرگ(  که 
باعث بروز مشکلاتی مانند سکته مغزی، ســکته قلبی یا آرتریت می شود. این 

عوارض مربوط به قند خون و عوامل دیگری است.
گاهی و مراقبت های  آنچه برای بیماران مبتلا به دیابت اهمیت دارد، افزایش آ
خاص در مورد بیماری شان است. این بیماران نیز می توانند سالیان سال و بدون 
گاه  درگیر شــدن با عوارض این بیماری زندگی کنند؛ بنابرایــن در گام اول باید آ

باشند و به سلامتی خود اهمیت ویژه ای بدهند. 

توصیه هایی به دیابتی ها
اولین قدم برای مقابله با هر نوع عارضه ناشــی از دیابت، کنترل بیماری است. 
در واقع لازم اســت که هــر بیمار دیابتی به خوبی قند خون خــود را کنترل کند. 
علاوه بر کنترل قند خون روزانه که باید توسط خود بیمار انجام شود، لازم است 
که هر سه تا چهار ماه یکبار، میزان هموگلوبین گلیکوزیله بیماران دیابتی توسط 

پزشک شان کنترل شود.
قند و فشــار خون دو فاکتور مهم هستند که برای پیشــگیری از دچار شدن به 
عوارض ماکروواسکولار از اهمیت بالایی برخوردارند. بیماران مبتلا به دیابت باید 
تلاش کنند که همیشه فشار خونشان کمتر از 14 بر روی 8.5 باشد. همچنین 
میزان چربی بد خون یا همان LDL این افراد نیز باید پایین و زیر 130 میلیگرم 
در دسی لیتر باشد. توجه داشته باشــید که این میزان برای دیابتی ها سیگاری 
باید زیر 100 میلیگرم در دسی لیتر و در صورت وجود سابقه ابتلا به بیماری های 

قلبی عروقی، زیر ۷0 میلی گرم در دسی لیتر باشد.
افزون بر این مــوارد، دخانیات تاثیر مســتقیمی روی دیابت نــدارد. اما عاملی 
بــرای بــروز اختلالات عروقی اســت .خطــر بروز عــوارض ماکروواســکولار 
شــدید در افراد دیابتی که ســیگار می کشــند، بیشــتر است. این مســئله نیز 
 به ســکته مغزی، ســکته قلبــی و بــروز آرتریت در انــدام هــای تحتانی بدن 

منجر می شود.
تغذیه در ســلامت دیابتی ها نقش مهمی دارد. افــراد دیابتی نمی توانند هر 
مــاده غذایی را به راحتی و بــدون تامل مصرف کنند. دیابتــی ها مانند همه 

افراد جامعه باید تغذیه ســالم و متنوعی داشته باشند. به 
عقیده متخصصان، داشــتن یک رژیــم دیابتی ضروری 
به نظر نمی رســد. به این معنی که بیمار دیابتی می تواند 
همه چیز بخورد، اما به شــیوه ی متعادل و کنترل شده. 
تنها مسئله ای که این این افراد باید مد نظر داشته باشند 
مصرف  قندهای زودجذب است که لازم است از مصرف 

زیاد و مرتب آنها بپرهیزند.
وزن همه افراد و بخصوص دیابتی ها باید متناســب باشد. 
البته توصیه نمی شــود که بیماران دیابتی با هر قیمتی خود 
را لاغر کنند. فقط لازم است که حواس شان به کنترل وزن 
شــان باشــد. این افراد در صورت داشــتن اضافه وزن باید 
مصرف چربی ها )سوســیس کالباس، کره، پنیر و غیره( را 

محدود کنند.
افراد دیابتــی باید به طور مرتــب ورزش کنند و تحرک بدنی 
داشته باشد. لازم است که این افراد روزانه حدود نیم ساعت 
پیاده روی تند داشــته باشــند. البته بهتر است در خصوص 
نوع ورزش با پزشــک شــان مشــورت کنند. افراد مبتلا به 
دیابتــی که می خواهند ورزش های ســنگین انجام دهند و 
یا جزو ورزشکاران هســتند، باید روش های کنترل افزایش 
قند خون خود را یاد بگیرند تا از بروز هیپوگلیسمی یا افت قند 

خون پیشگیری کنند.
بــرای مقابله با عوارض ناشــی از بیماری دیابــت، کنترل و 
بررســی پزشــکی حداقل یکبار در ســال الزامی است. این 
کنترل ها و آزمایشات شــامل کنترل وضعیت قلب، بررسی 
ته چشم برای کنترل وضعیت شبکیه چشم، کنترل وضعیت 
کلیه ها، بررسی عوارض عصبی، تست سلامت دندان ها و 
بررسی های مخصوص پاها توسط پزشک متخصص است 
و روش مناسبی برای تشخیص زودهنگام عوارض بیماری 

به حساب می آید.
شــاید برخی از واکسن ها برای مردم عادی لازم و ضروری نباشد، اما تزریق 
واکســن ها و اهمیت دادن به آنها برای دیابتی ها از اهمیت بالایی برخوردار 
است. این کار باعث پیشــگیری از برخی بیماری های عفونی شده و دیابتی 
ها را از عــوارض آنها در امان نگه می دارد. یادتان نــرود که بیماری ها روی 
دیابتی ها تاثیر بیشــتری می گذارند. و از آن مهــم تر، فراموش نکنید اگر در 

خصوص تزریق واکسنی شــک دارید، حتما با پزشک خود مشورت کنید.
مراقبت از پاها در دیابتی ها از اهمیت بالایی برخوردار است. در واقع سلامت پاها 
همیشه یکی از دل مشغولی های اصلی بیماران دیابتی است. هر نوع آسیب یا 
جراحتی در پاها منجر به بروز عوارض جدی در بیماران دیابتی می شود. بنابراین 
مراقبت از پاها و کنترل هر نوع زخم، جراحت، میخچه و غیره در آنها مهم است. 
توجه داشــته باشید که در این شــرایط بیمار به دلیل آسیب اعصاب پا، دردی را 
احســاس نمی کند. بنابراین پاها بدون اینکه فرد متوجه باشد، زخم شده و این 

زخم ها مشکل ساز می شوند.
درست است که اســترس باعث بروز دیابت نمی شود، اما اختلالات زیادی در 
سلامتی بیماران ایجاد می کند. توجه داشته باشید که هورمون استرس باعث 
افزایش قند خون می شود که یکی از عوامل مهمی است که باید در مبتلایان به 
دیابت کنترل شود. مشــکلات و اختلالات خواب نیز تاثیر نامطلوبی در کنترل 

قند خون دارد.

"لاک ناخن" عاملی شایع برای حساسیت چشم ها
ایســنا- گیتی صادقیان متخصص پوست و مو گفت: از دلایل اصلی خشک شدن، تغییرات 
رنگ و خشن شدن سطح ناخن استفاده پی  در پی از استون است؛ چراکه این ماده یک حلال 
با خاصیت تحریک کنندگی است. البته وجود طولانی مدت لاک بر روی ناخن باعث تغییراتی 
در رنگ و حالت ناخن خواهد شد؛ چراکه لاک هم دارای مواد حلال با خاصیت تحریک پذیری 
است، اما فقط شدت آن نسبت به استون کمتر است. بنابراین همان حالات خشن و خشک شدن 
برای ناخن ایجاد می شود. وی افزود:.مواد موجود در لاک ناخن نه  تنها برای ناخن شخص بلکه 
برای صورت و پلک چشم نیز ایجاد حساسیت می کند. به همین دلیل گفته می شود لاک ناخن 
از شایع ترین علل ایجاد حساسیت پلک چشم است.اینکه اعلام می شود لاک ناخن از شایع ترین 
علل حساسیت پلک چشم بوده، به علت ارتباط میان دست و چشم است؛ چراکه کشیدن دست 

همراه با ناخن های لاک زده بر روی چشم و پلک منجر به حساسیت پلکی می شود.

گیاه خواران در معرض کم خونی هستند
شــفا آنلاین- عاطفه نادری کارشناس تغذیه گفت: عده ای هســتند که گیاه خواری صرف 
را ترجیــح می دهند. عــده ای از گیاه خواران مصرف تخم مرغ را کنــار نمی گذارند که این افراد 
می توانند از طریق تخم مرغ B12 و آهن مورد نیاز بدن خود را جذب کنند، اما افرادی که تخم 
 B12 مرغ را نیز حذف می کنند باید تحت نظر متخصص تغذیه یا پزشک از مکمل های آهن و
استفاده کنند. وی افزود: دسته ای از گیاه خواران لبنیات هم مصرف نمی کنند که این افراد با 
کمبود کلسیم و ویتامین D نیز مواجه خواهند شد و باید این کمبود را با کمک مکمل ها جبران 
کنند. گیاه خواران مطلق با کمبود آهن مواجه می شوند و علاوه بر آن احتمال کم خونی ناشی از 
کمبود B12 ) کم خونی مگالوبلاستیک( در آنها بیشتر است، زیرا B12 فقط در منابع حیوانی 
مانند گوشــت قرمز، جگر، خاویار و انواع ماهی وجود دارد یا بخش کمی از آن از طریق پنیر و 

تخم مرغ قابل جبران است.

اثر مرگبار فست فود بر روی مغز انسان
ســلامت نیوز- دکتر انوشــه متخصص تغذیه گفت: متاسفانه مصرف فست فود ها به علت 
فقر غذایی آن با مشــکلاتی برای جســم همراه اســت چرا که غالبا مواد مورد نیاز و حیاتی بدن 
)ویتامین هاو . . .( موجود نمی باشــد از جمله خطرات مهم و جدی که کمین مصرف کنندگان 
 B فست فودها هست تاثیرات آن بر روی عملکرد سیستم عصبی مرکزی است.کمبود ویتامین
درفست فود یکی ا زاین خطرات جدی است چرا که کمبود آن می تواند منجر به تخریب اعصاب، 
کاهش حافظه بی حوصلگی و کندی ذهن می شود. از جمله مواردی که می تواند نگران کننده 
باشــد کمبود موادی از جمله منیزیم، روی و آهن در ارزش غذایی فســت فودها می باشد. چرا 
که منیزیم از جمله مواد غذایی مهم برای مغز اســت که مغز دربرابر نوروتوکســین ها)موادی با 
اثرات تخریبی روی اعصاب( محافظت می کند.وجود نگه دارنده ها نیز در فســت فود ها را باید 
جدی گرفت چرا که به تدریج می توانند سبب بروز اختلالاتی در سیستم عصبی مرکزی شوند.

میوه "به" مقوی معده و رحم است
تسنیم- لیلا شیربیگی متخصص 
طب سنتی گفت: هر کدام از میوه ها 
و ســبزی ها در طب ســنتی دارای 
خواص زیادی است و هر کدام مزاج 
خاصی دارد.میوه "بــه" مقوی معده 
و رحم اســت. به علت تولید نفخ بهتر 
است مربای آن در صبحانه مصرف 

شــود، همچنین بهتر است "به" را به صورت تاس کباب 
"به" و خورش "به"آلو مصرف کرد. وی افزود: سیب برای 
افزایش اشــتها، تقویت بافت معده )منع ریفلاکس(، 
تقویت قلب )منع تپــش قلب( و تقویت اعصاب )فالوده 

سیب و عرق بادرنجبویه( مفید است.
سیب بهتر اســت از مربا و رب سیب 
استفاده کرد، البته رب سیب از میوه 
سیب قوی تر است. برای جلوگیری از 
نفخ سیب با عسل یا دارچین مصرف 
شود و اگر این گونه سیب مصرف شود 
بــرای ریفلاکس مفید اســت.برای 
تقویت اعصاب  بهتر است فالوده سیب مصرف شود. انار 
تقویت کبد, نیکویی رنگ رخسار و رفع خارش مفید است، 
همچنین توت لینت دهنده شکم و مولد خون صالح و 

مقوی جگر و طحال است.

یک نوشیدنی معجزه آسا برای درمان نفخ
باشگاه خبرنگاران- بیشتر مردم 
از وجود این باکتری در روده های خود 
بی خبر می باشــند که خارج از انتظار 
هم نیست. چون برای شناسایی این 
باکتری نیاز به آزمایش و تشــخیص 
H-(پزشــک اســت. اســم باکتری

PYLIRI( یا هیلی کوباکتر می باشد 
.این باکتری معمولا نشــانه مانند آروغ  زدن، نفخ ، اسهال 
، ریفلاکس معده و مری، سوزش ســر دل ، یبوست و ... 
است. همچنین وجود پروبیونیک ها مانند لاکتوباسیلوس و 
بیفیدو باکتریوم امنیت را در سیستم گوارشی ایجاد می کنند، 

یک نوشیدنی مفید که موجب آرامش 
معده و درمان گر می باشد. خیار)یک 
عدد(، یک دسته گشنیز و یا جعفری، 
یک قاشــق غذاخوری زنجبیل رنده 
شده، یک قاشق غذاخوری آب آلوئه 
ورا، یک عدد لیموترش، نصف لیوان 
آب تمامی ایــن مواد غذایــی را با هم 
مخلوط کنید و بنوشید این نوشیدنی علاوه بر اینکه دستگاه 
گوارش را از نفخ معده آرام می کند موجب چربی سوزی هم 
می شود. خیار یک جزء کلیدی این ترکیب می باشد که به 

مبارزه با چربی های اشباع شده می انجامد. 
چند درصد اختلالات روانی 

افراد، قبل از 14 سالگی 
است؟

ایرنا- معاون اجتماعی ســازمان بهزیستی با بیان 
اینکه 50 درصد اختلالات روانی در افراد، قبل از 14 
سالگی است، گفت: ۷5 درصد اختلالات نبز قبل از 
24 سالگی آغاز می شود.حبیب الله مسعودی فرید 
در نخستین جلسه پیشگیری از خشونت که با حضور 
محمدباقر الفت معاون اجتماعی و پیشگیری از وقوع 
جرم قوه قضائیه و نماینده سازمان ها و دستگاه های 
مسئول در این حوزه برگزار شد، افزود: 2۶.2 درصد 
مردم بالای 15 ســال اختلال روانشناســی و نیاز به 

مداخله دارند.
ایــن مقــام در ســازمان بهزیســتی بــا بیــان اینکه 
برای شناســایی خشــونت باید سیســتم ها را فعال 
کنیــم، اظهــار داشــت: خشــونت در بســیاری از 
اوقات در کشــور مشاهده می شــود و حتی در عزل 
 و نصب هــا رنــگ و بوی پرخاشــگری و خشــونت 

را می بینیم.
افزایش خشونت بیانگر کم کاری مسئولان و دستگاه 
های مربوطه است. سمانه زمانی مدیر کل سلامت 
شهرداری تهران در ادامه، با بیان اینکه در سال های 
اخیر بحث خشونت بســیار جدی شده است، گفت: 
این مســئله حاکی از کم کاری و شــاید بــی تدبیری 
مسئولان و دستگاه های مربوطه است که نتوانستیم 

موضوع را مدیریت کنیم.
این مقام مسئول در شهرداری تهران با اشاره به بحث 
آموزش در پیشگیری از خشونت در افراد جامعه گفت: 
واقعیت این است که نهاد آموزش و پرروش به عنوان 
دومیــن نهاد موثــر در بخش هــای مختلف، نقش 
بسزایی در پیشگیری از خشونت در افراد جامعه دارد 

و باید در این حوزه، کمک کند.
زمانــی با مهم خواندن توســعه مهربانی در کشــور، 
افزود: پــدر، مادر و افراد خانواده مهربان بودن را بلد 
نیستند و وقتی جامعه مهربان بودن را نداند، به سمت 
بدخلقی می رود.مدیر کل سلامت شهرداری تهران 
خشونت را خروجی مجموعه ای از عوامل دانست و 
گفت: با این اوصاف هرچقدر بیشتر تلاش کنیم کمتر 

به نتیجه می رسیم.
ســید علی کاظمی مدیر کل امور اسناد و مترجمان 
قوه قضائیه نیز در این جلســه، گفت: متاسفانه جرم 
در جامعه، امری مســتمر و تکرارپذیر شــده است و 
حتی مجتمع های قضایی همواره انتظار دارند، تعداد 
معینی پرونده وارد شود؛ طوری که یک روند مستمر 

در تولید پرونده ها در جامعه وجود دارد.
این مقام مســئول در دســتگاه قضائی با بیان اینکه 
قانون اساســی بحــث پیشــگیری از وقــوع جرم را 
مــورد توجــه قــرار داده و در این زمینه، به دســتگاه 
قضا، نقش محوری داده اســت، افزود: متاســفانه 
سیاســت جنایی ما در برخورد با جرائم خشونت آمیز 
دچار ابهام و سردرگمی است و گاهی اوقات مرزهای 
 بخشــش و عطوفت در بحث خشونت، با هم تداخل 

پیدا می کند.
وی ادامــه داد: جایــی که باید برخــورد کنیم، رافت 
به خــرج مــی دهیم کــه هیــچ جایگاهی نــدارد و 
 گاهــی کــه باید به بــزه دیده و شــاهد توجــه کنیم، 

چنین نمی کنیم.

سلامت
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پس از کش وقوس های فراوان سرانجام دستور ویژه رییس جمهور راهگشا شد 
و تیم ملی فوتسال بانوان به رقابت های گواتمالا خواهد رفت. سوال این است که 

آیا برای یک اعزام برون مرزی عادی طی چنین فرآیندی لازم بود؟
داستان پرتلاطم اعزام تیم ملی فوتسال بانوان ایران به مسابقه های جهانی در 
جاده یاس و ناامیدی بود که با تدبیر رییس جمهور به مسیر روشنایی بازگشت و امید 
را به تیم ملی فوتسال بانوان بازگرداند تا این بار کم کاری های فدراسیون فوتبال 

را شخص رییس جمهور جبران کرده باشد.
در حالی که رییس و نایب رییس بانوان فدراسیون فوتبال موضوع اعزام تیم ملی 
فوتسال بانوان به گواتمالا را تمام شده تلقی می کردند و کفاشیان به دنبال جبران 
تبعات لغو این اعزام بود، رییس جمهور در دســتوری ویژه به وزرای امورخارجه و 
ورزش اعــلام کرد که تمام تلاش ها را برای اعزام تیم ملی فوتســال بانوان بکار 

بگیرند.
پیش از این مسئولان فدراسیون فوتبال اعلام کرده بودند که تمام راه های ممکن 
برای اعــزام تیم ملی بانوان به گواتمالا را رفته اند. هرچند که در هر بار اظهارنظر 
یک دلیل برای لغو این اعزام اعلام می شد. گاهی زمان، گاهی پول و گاهی عدم 

همکاری میزبان.
رییس فدراســیون که منتظر بود کشــور میزبان تمامی هزینه هــای تیم ملی را 
بپردازد، زمانی که متوجه شــد گواتمالا این کار را انجام نمی دهد ترجیح داد که 
از اعزام این تیم با بهانه ویزا صرف نظر کند. این در حالی اســت که کشــورهای 
زیادی هســتند که در ایران ســفارت خانه ندارند و بســیاری از تیم های ورزشی 
ایران با هماهنگی میان مســئولان وزارت خارجه و فدراســیون مربوطه به این 
کشورها ســفر می کنند اما فدراسیون فوتبال با وجود اینکه اعلام کرده بود تمام 
تلاش خود را کرده اما ظاهرا راحت ترین و در دســترس ترین راه را فراموش کرده 
بود. اگر فدراســیون زودتر از این ها با وزارت خارجه و حتی ســفیر ایران در آلمان 
مکاتبه می کرد این داستان ادامه دار زودتر از اینها به پایان می رسید. هرچند که 
با یک همکاری میان مسئولان ایران و گواتمالا این امکان بود که برای تیم ملی 
ویزای فرودگاهی گرفته شود کاری که قرار است اکنون با دستور رییس جمهور 

عملی شود.
به نظر می رسد که فدراسیون فوتبال حداقل در عمل علاقه ی چندانی به اعزام 
تیم ملی بانوان به رقابت های جهانی گواتمالا نداشته و هزینه کردن برای قهرمان 
فوتسال زنان آسیا را بی نتیجه می دانسته است و برخلاف تیم ملی بانوان این روز ها 
تمام تلاش و بودجه اش را در اختیار تیمی قرار داده که نیم قرن است در حسرت 

کسب قهرمانی در آسیاست.
زمانی که چنین مشــکلاتی به وجــود می آید همه انتظار دارند که مســئول اول 
فدراسیون در بخش بانوان یعنی نایب رییس بانوان فدراسیون تمام تلاش خود 
را برای رفع آن انجام دهد اما متاســفانه در فدراسیون فوتبال شخصی که خیلی 
زود تسلیم تصمیم فدراسیون شد خود نایب رییس بانوان بود. او در تمام مصاحبه 
های خود به کرات اعلام کرد که با وجود تلاش فدراســیون به احتمال زیاد این 

اعزام لغو می شود.
الهــه عــرب عامری که بعــد از قهرمانی تیم بانوان در آســیا، کســب ســهیمه 
مسابقه های جهانی را باعث افتخار می دانست اکنون اعلام کرده که مسابقه های 
گواتمالا یک تورنمنت معمولی و تدارکاتی است که حضور در آن اهمیت زیادی 
ندارد. این اظهارات و تلاش های ناکام سرانجام با دخالت بالاترین مقام اجرایی 
کشــور در مســیر پیگیری جدی قرار گرفته است، این دســتور برای فدراسیون 

فوتبال یک زنگ خطری است چرا که نشــان داد فدراسیون  نشین ها در تعامل 
با دو وزارتخانه و در پیش از دستور رییس جمهور نتوانسته اند وظیفه عادی خود 
در یک اعزام ساده را به انجام رسانند و بدتر از همه هم اینکه معمولا بروز مشکل 
در اعزام ها در اکثر موارد ناخواســته در بخش بانــوان صورت می گیرد. البته بعد 
از دستور رییس جمهور، علی کفاشــیان در گفت وگو با ایسنا اعلام کرده که اگر 
مشکل ویزا حل شود فدراســیون این آمادگی را دارد که تیم ملی بانوان را به این 
رقابت ها اعزام کند. اکنون باید خوشحال بود که به جز مشکل ویزا، فدراسیون 

مساله دیگری در اعزام تیم فوتسال بانوان به گواتمالا ندارد.
تیم ملی به گواتمالا می رود اما قطعا در خاطر همه خواهد ماند که کاروان تیم ملی 
فوتسال بانوان با پشت سرگذاشتن چه مسیری به رقابت های جهانی رسید و چه 

کسی این تیم را به گواتمالا برد.

باید این لطف را جبران کنیم
بهترین دروازه بان فوتسال زنان آسیا با  ابراز خرسندی از دستور رییس جمهور برای 
اعزام تیم ملی فوتســال بانوان به مسابقه های جهانی گواتمالا گفت: من اصلا 
باور نمی کردم که شخص بزرگی به مانند رییس جمهور این دستور را داده است.

فرزانه توسلی درباره دستور ویژه رییس جمهور برای اعزام تیم ملی فوتسال بانوان 
به مسابقه های جهانی گواتمالا گفت: من زمانی که دیشب متوجه شدم رییس 
جمهور چنین دستوری را داده است خیلی خوشحال شدم چون این موضوع به 
قدری برای دکتر روحانی مهم بوده که باعث شده چنین پیامی بدهد. واقعا باورم 

نمی شد که شخص مهم کشور چنین دستوری بدهد.
توسلی در ادامه افزود: واقعیت این است که من نا امید شده بودم و گفتم روسیه 
و ژاپــن که برابر ایران مغلوب شــده اند در این رقابت ها حاضر هســتند اما ایران 
که قهرمان اســت باید مســابقه های را از خانه دنبال کند. متاسفانه کاری هم از 
دستمان بر نمی آمد ولی الان خوشحالم که این اتفاق رخ داده است. این دستور 
نشان داد که تیم ملی فوتسال بانوان ایران جایگاه خوبی در کشور پیدا کرده است 

که باعث شده شخص مهم مملکت برای حل مشکل آن شخصا وارد شود.

او در پاســخ به این سوال که آیا این اتفاق نشان می دهد که راهی برای اعزام تیم 
بوده که فدراسیون توجه نکرده است، گفت: اگر فدراسیون می توانسته که کاری 
انجام بدهد اما توجه نکرده است نمی دانم دلیلش چیست. این تیم شایسته بود 
که با وجود ســخت بودن اعزام، فدراســیون تلاش کند که به نتیجه برسد و تیم 

به گواتمالا برود.
او با تاکید براینکه کار تیم ملی در رقابت ها سخت شده است، گفت: با وجود دشوار 
بودن گروه ما، اما اهمیت رییس جمهور به این تیم کار ما را سخت تر کرده است و 
باید بهترین نتیجه را کسب کنیم تا این توجه و لطف رییس جمهور را جبران کنیم.

توســلی در ادامه افزود: واقعیت این است که حیف بود ما به این رقابت ها اعزام 
نمی شدیم. این رقابتها محک جدی برای تیم ملی است اما آن زمان ما هیچ کاری 
نمی توانستیم انجام بدهیم. من واقعا نمی دانستم که داستان اصلی چیست. تنها 
نکته ای که به ما گفته بودند این بود که گرفتن ویزا امکان پذیر نبوده است. به نظرم 

اقدامات لازم از طرف فدراسیون دیر صورت گرفته بود.
وی ادامه داد: واقعیت این اســت که تیم های هم گروه مــا برزیل و پرتغال جزو 
بهترین های دنیا هستند و انجام بازی دوستانه با آن ها برای ما امکان پذیر نیست. 
رقابت های جهانی تورنمنتی است که ما می توانیم با بهترین های دنیا بازی کنیم. 
دوست داشتیم بعد از چند سال متوجه شویم که جایگاه مان در جهان کجاست.

بررسی عدم اعزام بانوان فوتسالیست  از سوی وزارت ورزش
معــاون امــور ورزش بانوان وزیــر ورزش و جوانــان می گوید عدم اعــزام بانوان 

فوتسالیست به جا م جها نی مورد بررسی قرار می گیرد.
رباب شهریان در مورد عدم اعزام تیم  ملی فوتسال بانوان به جا م جها نی این رشته 
و این که فدراســیون فو تبا ل اعلام کرده است این عدم اعزام به دلیل مشکلات 
روادید بود، اظها ر کرد: این موضوع تا عصر امروز بررسی و نتیجه  نهایی آن اعلام 

می شود.
پیش از این فدراسیون فو تبا ل اعلام کرده بود که بانوان فوتسالیست به دلیل عدم 

صدور روادید به گواتمالا اعزام نخواهند شد.

خبر آخر

چهره روزاینستوگرافی

تیم منچستر یونایتد دیشب 
در خانه تیم وست بروم را با 
حساب 2 بر صفر شکست داد. 
جسی لینکارد و خوان ماتا، 
گلزنان منچستر در این بازی 
بودند.

تیتر دو

 بازداشت سرکرده 
باند زمین خواری ورزشی

معاون حقوقی، امور مجلس و هماهنگی امور استان 
های وزارت ورزش جوانان از دستگیری سرکرده باند 
زمین خواری ورزشــگاه اصفهان خبر داد. امیر رضا 
خادم در این باره گفت: با تلاش های شــبانه روزی 
حوزه حقوقی وزارت ورزش و جوانان، اداره کل ورزش 
و جوانــان اصفهان و همکاری دادســرای عمومی 
انقلاب شهرستان برخوار، سرکرده باند زمین خواری 
ورزشــگاه اصفهان روانه زندان شــد. وی تصریح 
کرد: در ادامه شناسایی و برخورد با زمین خواران 
اراضی ورزشگاه بزرگ اصفهان، "م.م" سر کرده 
باند زمین خواری که با اقدامات متقلبانه و تهیه 
اســناد مجعول و تبانی بعضی از ادارات دولتی، 
اقــدام به اخذ چهار فقره ســند جمعــاً در حدود 
پنجاه هکتار بــر روی اراضی دولتی و همچنین 

اراضی وقف و اشــخاص کرده است، بازداشت 
شــد. خادم ادامه داد: بعضاً اراضی به اشخاص 
غیر واگــذار و همچنین با انجــام توافق با ارگان 
های دولتی و غیر دولتی تعدادی زمین معوض 
دریافت کرده اند که پس از بررسی های فراوان و 
تلاش های حوزه حقوقی وزارت ورزش و جوانان، 
اداره کل اصفهان و دادسرای انقلاب شهرستان 
برخوار، نامبرده دستگیر و با قرار بازداشت موقت 
روانه زندان شــد. معاون حقوقــی، امور مجلس و 
هماهنگی امور استان های وزارت ورزش جوانان، 
ارزش ریالــی اراضی فوق را در حــدود هزار میلیارد 
ریال عنوان کرد. وی در پایان در خصوص تحقیقات 
پرونده زمین خواری گفت: بررسی ها برای شناسایی 
و دســتگیری دیگر عوامل باند زمین خــواری در این 
 پرونده ادامه دارد و تا حصــول نتیجه نهایی پیگیر آن 

خواهیم بود.

شاهکار نعمتی
بانوی کماندار ایران کــه در رقابتهای پارالمپیک لندن 
موفق شد به عنوان نخستین بانوی مدال آور تاریخ ورزش 
کشــور در بازی های المپیک و پارالمپیک لقب بگیرد، 
امروز یکشنبه به افتخار بزرگ دیگری دست پیدا کرد. زهرا 
نعمتی امروز یکشنبه در مسابقات قهرمانی تیروکمان آسیا 
که در تایلند در جریان است، در ماده ریکرو انفرادی زنان 
با نتیجه ۷ بر 3 از سد کمانداری از ویتنام گذشت و به دیدار 
پایانی این رقابتها راه پیدا کرد. بر این اساس، نعمتی موفق 
شد سهمیه حضور در مسابقات المپیک 201۶ برزیل را 
به دست آورده و افتخار بزرگی را برای خود و ورزش بانوان 
کشور رقم بزند. وی امروز و در رقابتهای بخش انفرادی 
بانوان با شکســت حریفانی از ازبکستان، کره شمالی، 
مغولستان و ویتنام راهی فینال شد و بر این اساس سهمیه  
ایران برای حضور در بازی های المپیک ریو مســجل 
شــد. این بانوی کشــورمان در فینال مقابل حریفی از 
کره شمالی قرار می گیرد. زهرا نعمتی که برای اولین بار 
در طول تاریخ ورزش کشورمان به عنوان یک فرد دارای 
معلولیت سهمیه بازی های المپیک را دریافت کرد، در 
بازی های پارالمپیک 2012 - لندن موفق به کســب 
مدال طلا شده است.این بانوی کماندار ایران همچنین 
رقابتهای آسیایی تایلند، برای کمانداران دارای معلولیت 
را نیز پیش رو دارد و با شرکت در این مسابقات برای کسب 
سهمیه پارالمپیک نیز تلاش خواهد کرد. با این حال به 
نظر می رسد انتخاب این کماندار، حضور در رقابتهای 

المپیک 201۶ ریو باشد.

نعمتی مســتحق دریافت نشان دولتی است
محمود خسروی وفا در نشست خبری خود بعد از کسب 
سهمیه المپیک زهرا نعمتی گفت: امروز روز بزرگی برای 
ورزش ایران اســت و من باید این اتفاق را به مردم ایران 
تبریک بگویم. کسب سهمیه المپیک توسط یک معلول 
فراتر از ورزش اســت و زهرا نعمتی اولین زن پارالمپیک 
اســت که در تاریخ المپیک نیز سهمیه گرفته است. او 
افتخارات زیادی را برای ایران به ارمغان آورده و توانسته 
جزو 25 ورزشکار برتر 25 سال اخیر کمیته بین المللی 
پارالمپیک قرار بگیرد. او ادامه داد: اوج حضور او نیز در 
المپیک لندن و کسب مدال طلا به همراه شکستن رکورد 
جهان بوده است. امیدوارم در این یک سال باقی مانده تا 
المپیک این موفقیت نعمتی مورد سانسور استکباری 
قرار نگیرد و ما بتوانیم شــاهد حضور موفقیت آمیز او در 
المپیک باشیم. این موفقیت به قدری بزرگ بود که من 
به لمکه مشاور ویژه ســازمان ملل، کیومرث هاشمی، 
وزیر ورزش و کلمن رییس IPC تبریک گفتم و امیدوارم 
همه ما دســت به دست هم بدهیم تا این موفقیت و کار 
بزرگ زهرا نعمتی به فراموشی سپرده نشود. خسروی وفا 
در ادامه افزود: زهرا نعمتی افتخار بزرگی برای جامعه 
پارالمپیکی ایران است و زمانی که در اردوی تیم های ملی 
تیروکمان برای حضور در مسابقه های سهمیه المپیک 
حضور داشت، از طرف رسانه های خارجی و مخصوصا 
کمیته بین المللی پارالمپیک مورد توجه قرار گرفته بود و 
الان هم قطعا با گرفتن این سهمیه توجه ها به او بیشتر 
می شود. او در حال حاضر برای قرار گرفتن روی سکوی 
المپیک چیزی کم ندارد و فقط باید حواشی را از او دور کرد. 
او درباره ادامه حمایت هایش از این ورزشــکار المپیکی 
ایران گفت: مــن در بحث مالی هیچ کار خاصی انجام 
نداده ام اما زهرا نعمتی امروز این شایستگی را دارد که یک 
نشان دولتی دریافت کند نه اینکه منتظر باشیم تا مدالی 
بگیرد و بعد این نشان را به او بدهیم. او همین الان هم 
شایسته تقدیر است. با توجه به این موفقیت زهرا نعمتی 
از این پس تمامی اسپانسرها و شرکت های تجهیزاتی 
تیروکمان برای تبلیغات سمت او می آیند و می تواند از این 

راه حمایت زیادی شود.

لوزارنو روی نیمکت تیم ملی!
سرانجام جانشــین کواچ مشخص شد تا تیم ملی در فاصله کوتاه 

باقیمانده به انتخابی المپیک مرد شماره یک نیمکت 
خود را بشناســد. روزنامه معتبر گاتزتا اســپورت 

ایتالیا مدعی شــد که کار ایــران و لوزانو برای 
ســرمربیگری تیم ملی تمام شــده اســت. 
نمایندگان فدراســیون والیبال بامداد امروز 
راهی لهســتان شــدند تــا بــا گزینه های 
ســرمربیگیری تیــم ملی والیبــال ایران 
بــه مذاکره و بررســی بنشــینند. لوزانو و 

آناســتازی دو مرد کاندید هدایت تیم ملی 
والیبــال ایران هســتند که عمده بررســی و 

مذاکــرات افشاردوســت و 
خــوش خبر در 

مورد این دو 
است.

اقدام به موقع رییس جمهور
چرا باید با دستور ویژه، بانوان به گواتمالا بروند؟

در آســتانه جــدال تیم هــای آرســنال و تاتنهام در 
دربی شمال لندن، آرسن ونگر، مربی قرمزپوشان 
پایتخت انگلیس اعتراف کرد که تیمش این فرصت 
را داشته که هری کین، مهاجم انگلیسی تاتنهام را 
داشــته باشــد و از اینکه تیم جوانان باشگاه فرصت 
جــذب ایــن بازیکــن بااســتعداد را از دســت داده 
عصبانی شده است. کین قبل از پیوستن به تاتنهام 
یک ســالی را در آرسنال ســپری کرد اما مسوولان 
باشــگاه به او اعتماد نکردند و گذاشتند برود. او هم 
به همشهری ســفیدپوش پیوست و در اولین فصل 
حضورش در این تیم 30 گل زد تا آرسنالی ها بفهمند 

چه بازیکنی را از دســت داده اند. ونگــر گفت: »من این 
موضوع را نمی دانســتم و آن را در روزنامه ها خواندم. به 
نظرم خنــده دار آمد، می دانید! البته خــب عصبانی هم 
شدم و پرسیدم که چرا او رفت؟ در آن سن و سال بازیکنان 
اینطرف و آنطرف می روند.« ابراز تأســف ونگر به خاطر از 
دســت دادن کین در حالی است که او صبح جمعه گفت 
او به جــذب بازیکنان تاتنهام فکــر نمی کند، حتی کین. 
آرســنال پیش از این از همشــهریان خود بازیکن خریده 
اســت که آخریــن آن پتر چــک، دروازه بان چلســی در 
تابستان سال جاری بود. آرسنالی ها سال 2001 هم سول 

کمپبــل را از تاتنهام جذب کردند اما او آن ســال بازیکن 
آزاد بود. ونگر اما می گوید تاتنهام تیمی است که او هرگز 
به جــذب بازیکن از آن فکر نمی کنــد. او درباره احتمال 
دست به کار شدن آرسنال برای خرید کین – کسی که در 
45 بازی اش برای تاتنهام در دو فصل گذشته 2۶ گل زده 
است، گفت: »او توانایی های فوق العاده ای دارد و دوران 
بازیگری درخشــانی خواهد داشت اما برای ما زمانی که 
یک بازیکن به تاتنهام ملحق شود، دیگر در لیست خرید 

قرار نمی گیرد.«
شاگردان ونگر امروز در هفته دوازدهم لیگ برتر میزبان 
تاتنهام هستند، تیمی که پنج شنبه شب در مرحله گروهی 

لیگ اروپا اندرلشت بلژیک را 2 - یک شکست 
داد و از آن پیروزی روحیه گرفته است. این در 
حالی اســت که آرســنالی  ها چهارشنبه هفته 
پیــش در خانه بایرن مونیــخ 5 - یک باختند و 

تحقیر شدند.
ونگر درباره دربی شمال لندن گفت: »تاتنهام 
تیمی اســت کــه از نظر دفاعی قوی اســت و 
می تواند با ســرعتی بالا و به شــیوه ای منظم 
بازی کند. کار این تیــم در فصل جاری خوب 
بوده است و تنها یک بازی  اش را باخته است. 
آنهــا فقط یک بازی را باخته اند. چند تســاوی 
دارند اما تاتنهام برای من همیشه جزو تیم های قدرتمند 
لیگ بوده است.« مربی فرانسوی آرســنالی ها در پایان 
بــه حمایت از پتــر چکی پرداخــت که هفته پیــش برابر 
بایرن مونیخ پنج بار تســلیم شــد و گل خــورد. او گفت: 
»به نظر من هیــچ اتفاقی تصادفــی رخ نمی دهد. چک 
دروازه بانی طراز اول، با ثبات و با کیفیت اســت. من هم 
او را خوب می شناســم و الان هــم از عملکردش تعجب 
نمی کنم. او همه چیز را تحلیــل می کند. او دروازه بان با 
اســتعدادی اســت و یکی از بهترین  دروازه بانانی که در 

تاریخ فوتبال انگلیس بوده اند.«

کین، جواهری که از دست ونگر پرید

ورزش
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فارسی را پاس بداریم

خودزنی  /  محیط زیست
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از حد گذشت درد و به درمان نمی رسیم
بر لب رسید جان و به جانان نمی رسیم
گر رهروان به کعبة مقصود می رسند

ما جز به خارهایِ مغیلان نمی رسیم...
)مولانا عبید زاکانی، قرن هشتم، غزلیات(

ما به »سِری« و »یک سِری« نیازی نداریم
امروز یاد واژه »سری« افتاده ام؛ کلمه ای که از زبان انگلیسی  وام گرفته ایم و به آن »یک« هم اضافه 
کرده ایم و رسیده ایم به عبارت مضحک »یک سری«! بی آنکه بیندیشیم در زبان ما معادل های 

فراوانی برای این عبارت وجود دارد. به چند نمونه از کاربرد عبارت یادشده توجه کنید:   
ـ به مناسبت هفته دفاع مقدس یک سری مسابقات والیبال در سطح شهر اصلاندوز برگزار گردید.

ـ اوباما: معترضان بالتیمور یک سری دزد و گردن کلفت هستند.

ـ کشته شدن دست کم 9 نفر بر اثر یک سری انفجارات در بغداد.
ـ رئیس سابق سازمان انرژی اتمی ایران گفت: برجام یک سری تکالیف را به ما تحمیل کرد.

ـ حقیقی: یکسری از افراد همواره از من انتقاد می کنند.
ـ رضا صادقی: فقط باید دچار یک ســری اتفاقات عجیب و غریب زندگی بشویم تا نگاه مهربانی 

به ما بشود.

ـ ما نمی خواهیم امکانات صدر در صدی ایجاد شود اما یک سری حداقل ها باید برای تماشاگران 
فراهم شود و...

در همه موارد فــوق یا می توان عبارت »یک ســری« را حذف کرد و یا می تــوان به جای آن از 
برابرهای فارســی مانند برخی، عده ای، بعضی، مجموعه ای و... اســتفاده کرد. برای مثال 
به جای »کشــته شدن دست کم 9 نفر بر اثر یک ســری انفجارات در بغداد« می توان نوشت: 
»کشــته شــدن دســت کم 9 نفر بر اثر چند انفجار در بغداد«. به جای »حقیقی: یکســری از 
افراد همــواره از من انتقاد می کننــد« می توان گفت: »برخــی از افراد همــواره از من انتقاد 

می کنند« و...
ابراهیم واشقانی فراهانی در کتاب »آیین نگارش و ویرایش« درباره »سری« و »یک سری« نوشته 
است: »ســری« واژه ای دخیل از زبان انگلیسی است و برابرهای فارسی بسیار و گوناگونی دارد 
که بسته به موقعیت و ظرافت های معنایی می توان آنها را به کار برد. بنابراین کاربرد »یک سری« 

هم به سبب آنکه دارای برابرهای رایج فارســی است، نادرست است و هم به سبب کلیشه شدن 
به جای انبوهی از برابرهای فارســی که در نتیجه، سخن را از انعطاف پذیری، تناسب با موقعیت 
و ظرافت معنایی خالی می ســازد. بنابراین اگر به موقعیتی برخوردید که تا کنون، »یک سری« را 
برایــش به کار می بردید، گفتار عام را مبنای خود قــرار دهید و لحظه ای تصور کنید که در هنگام 

گفتار، چه واژه یا ترکیبی را به جای آن به کار می  برید، مانند: 
ـ یک سری از تحولات        برخی تحولات/ بعضی تحولات

ـ یک سری از نویسندگان       گروهی از نویسندگان
ـ یک سری از عوامل تاثیرگذار       مجموعه ای از عوامل تاثیرگذار

نکته: گاه، کاربرد »یک سری« حشو است و حتی نیازی نیست آن را به برابر فارسی اش برگردانید 
و کافی است آن را حذف کنید: 

ـ یک سری صحبت ها مطرح شد        صحبت هایی مطرح شد.

نان داغ کباب داغ  /  تازه های نشر

»آرامش«، »آماتور« و »اتفاق«
رمان ـ فیلم نامه های کیشلوفسکی به بازار کتاب رسیدند 

کتاب »اتفاق و دو داستان دیگر« اثر کریشــتوف کیشلوفسکی، کارگردان سرشناس لهستانی 
که مجموعه ده فرمان و ســه گانه »آبی«، »ســفید« و »قرمز« را در کارنامــه دارد، به تازگی با 
ترجمه عظیم جابری راهی بازار نشــر شده اســت. این کتاب در قالب یکی از عناوین مجموعه 

»جهان نو«ی نشر چشمه به چاپ رسیده است.
»اتفاق و دو داســتان دیگر« شــامل 3 رمان ـ فیلم نامه از کیشلوفسکی است. رمان ـ فیلم نامه 
ژانر ویژه ای اســت که چیزی میان داســتان و فیلم نامه محســوب می شــود. به این معنی که 
نویسنده از مصالح هر دو ژانر به یک میزان استفاده می کند. در این 3 اثر می توان تبدیل مصالح 
ادبی به مصالح ســینمایی یا به عبارت دیگر، اقتباس مورد نظر کیشلوفسکی را مشاهده کرد.

کیشلوفســکی علاوه بر فیلم ســازی، به داستان نویسی علاقه زیادی داشــت. روایت تنهایی 
و اضطراب انســان در لهســتان کمونیســت زده دهه هــای 19۶0 و ۷0 از جملــه حوزه های 
علاقه مندی این نویســنده بوده اســت. 3 اثری که در کتاب »اتفاق و دو داستان دیگر« چاپ 
شــده اند، از جمله رمان ـ فیلم نامه هایی هســتند که کیشلوفســکی بر اساس شان فیلم های 
»آرامش«، »آماتور« و »شــانس کور« را ســاخت و به همین وســیله به عنوان یک فیلم ســاز 
بین المللی مطرح شــد. این داســتان ها بعد از مرگ کیشلوفســکی توســط هانا کرال تدوین و 

منتشر شدند.
کتاب »اتفاق و دو داســتان دیگر« علاوه بر 3 داســتان از کیشلوفسکی با عناوین »آرامش«، 
»آماتور« و »اتفاق«، مصاحبه ای با هانا کرال، تنظیم کننده این داستان ها را نیز در بر می گیرد. 

در قسمتی از داستان »آماتور« از این کتاب می خوانیم:
شرکتشــان در بحبوبه تمرینات دفاع نظامی بود. فیلیپ یک لحظه مردد ماند، نمی دانســت 

با ماســک ضدگارش کجا ایستاده اســت، زیرا همه 
همــان کله های قورباغه ای شــکل را داشــتند، اما 
با جهت یابی از روی لباس ها به ســمت ســتون افراد 
کادر آمد تا بعد به ســتون کارمنــدان بخش خودش 
برسد. چند تمرین اجرا کردند، سپس حرکت از صف 
دونفره به صف چهارنفره را تمرین کردند، و به همین 
منوال به ترتیبی که فیلیــپ، ناگهان خود را در گروه 
مدیریت دید و آنجا دریافت شــخص مجاورش مدیر 

شرکت است.
مدیر همیشــه سرمشــق بود و دوســت داشت همه 
جا اولین نفر باشــد. می دانســتند کــه تمایل دارد در 
دانشــگاه ثبت نام کنــد، تنها به این هــدف که آمار و 
ارقام شرکت را بالا ببرد. حتا سکته ای هم داشته، زیرا 
در مسابقه دو اســتقامت که یکی از معلمان جاه طلب 
مدرســه محلی برپا کرده بود، می خواســت سرمشق 

باشد. کســالت مدیر برنامه های آموزشی معلم را خراب کرده بود، اما سرانجام مدرسه جدیدی 
یافــت و با ارعــاب دانش آموزان، تیم هندبالی دســت و پا کــرد و به مقام قهرمانی مســابقات 
کشوری رسید. واقعیت این است که هم اکنون، شــخص مدیر بود که کنار فیلیپ نفس نفس 
می زد. به محض آنکه توانســت، ماســکش را برداشــت و موهایش که از عرق به هم چسبیده 
بود نمایان شــد. به چهره شاداب فیلیپ نگاه کرد. در حالی که صورتش را پاک می کرد پرسید: 

»چه طوری انجام می دهید؟«
فیلیپ توضیح داد: »آخر من تازه همین الان رسیدم.«...

بنیان گذار داستان کوتاه فارسی
ســید محمدعلی جمال زاده، نویســنده و مترجم نامدار 
معاصر، 23 دی 12۷0 در اصفهان متولد شــد. او را پدر 
داســتان کوتاه زبان فارسی و آغازگر ســبک واقع گرایی 
در ادبیــات فارســی می داننــد. او نخســتین مجموعه 
داســتان های کوتاه ایرانــی را با عنوان یکــی بود، یکی 
نبود در ســال 1300 خورشــیدی در برلین منتشــر کرد. 
داســتان های وی انتقــادی )از وضــع زمانه(، ســاده، 
کنــده از ضرب المثل هــا و اصطلاحــات  طنزآمیــز و آ

عامیانه اســت. جمال زاده روز هفدهم آبان 13۷۶ در شهر ژنو درگذشت. بنا بر نوشته ثبت شده در 
کنسولگری ایران، پس از درگذشــت او 2۶ هزار برگ از نامه ها، دستنوشته ها و عکس های او در 
خانه اش به سازمان اسناد ملی تحویل داده شد. او بیشتر عمر خود را در خارج از ایران سپری کرد. 
اما می توان گفت تمام تحقیقاتش درباره ایران، زبان فارســی و گسترده کردن دانش ایرانیان بود. 
محمدعلی جمال زاده را همراه با صادق هدایت و بزرگ علوی سه بنیانگذار اصلی ادبیات داستانی 
معاصر فارسی می دانند. داستان کوتاه »فارسی شــکر است« را که در کتاب یکی بود یکی نبود او 
چاپ شده اســت، عموماً به عنوان نخستین داســتان کوتاه فارسی به شیوه غربی می شمارند. این 
داســتان پس از هزار سال از نثرنویسی فارسی نقطه عطفی برای آن به شمار می رفت. مقدمه او بر 
کتاب یکی بود یکی نبود در واقع بیانیه نثر معاصر فارســی است. در این مقدمه جمال زاده مواکداً 
بیان می کند کاربرد ادبیات مدرن نخســت بازتاب فرهنگ عامه و ســپس انعکاس واقعیت های 
اجتماعی اســت. ســر و ته یه کرباس، دارالمجانین، صندوقچه اسرار، تلخ و شیرین، و قصه های 

کوتاه برای بچه های ریش دار، از دیگر آثار داستانی اوست. 

پناهگاه پلنگ ایرانی ناامن شد
منطقه حفاظت شــده سفیدکوه از زیســتگاه های ارزشمند پلنگ ایرانی اســت که طی سال های اخیر 
تهدیدات زیادی را تجربه کرده، چالش هایی که منجر به از دست رفتن بخشی از ظرفیت های این پناهگاه 
حیات وحش شده است. منطقه حفاظت شده سفیدکوه در استان لرستان ۶9 هزار و 500 هکتار وسعت 
دارد و از مناطق بکر طبیعی و پناهگاه های حیات وحش استان محسوب می شود. این منطقه ابتدا در سال 
134۷ به عنوان منطقه شکارممنوع تحت حفاظت محیط زیست قرار گرفت و دو دهه بعد یعنی در سال 
13۶9 به منطقه حفاظت شده ارتقا پیدا کرد. منطقه حفاظت شده سفیدکوه اقلیم معتدلی دارد و با توجه به 
جاری بودن رودخانه های پرآبی چون کشکان در دل این منطقه یکی از پناهگاه های مهم حیات وحش 
استان لرستان محسوب می شــود که جانورانی مانند کل و بز، پلنگ، کبک، خرس قهوه ای و... در این 
منطقه زندگی کرده و مشاهده شــده اند. همچنین درختان بلوط گونه غالب در این منطقه حفاظت شده 
محسوب می شوند و گونه های گیاهی ارزشمندی نیز در منطقه وجود دارد تا سفیدکوه به لحاظ تنوع گیاهی 
و جانوری از اهمیت فوق العاده ای برای محیط زیست ایران برخوردار باشد. به رغم اهمیت و ارزشمندی 
سفیدکوه، این منطقه حفاظت شده با چالش های مختلف زیست محیطی مواجه است، چالش هایی که 
زندگی را برای حیات وحش منطقه مشکل کرده است. اکوسیستم حساس منطقه سفیدکوه به دلیل نزدیکی 
به شهر خرم آباد شاهد تردد اقشار مختلف است. این نزدیکی دسترسی شکارچیان به منطقه را نیز آسان کرده 
به طوری که گزارش های مختلفی از شکار گونه های جانوری از جمله کل و بز در این منطقه ثبت شده است. 
از سوی دیگر تعرض اراضی کشاورزی به منطقه حفاظت شده سفیدکوه، فعالیت معادن مختلف و حتی 
گسترش ساخت وسازهای جوامع محلی در دل منطقه عرصه را بر صاحبان اصلی این منطق حفاظت شده 
تنگ کرده است. مهرداد فتحی بیرانوند مدیرکل محیط زیست لرستان ظهر پنج شنبه در اولین جلسه ستاد 
توسعه معدن لرستان اظهار داشت: معدن یکی از ظرفیت های و مزیت های اقتصادی در لرستان است. 
وی استفاده از روش های سنتی در معدن را یکی از مشکلات استفاده از ظرفیت های معدنی دانست و 
عنوان کرد: همین روش های بهره برداری سنتی در منطقه سفیدکوه خرم آباد تخریب های وحشتناکی 
به وجود آورده اند. مدیرکل حفاظت از محیط زیست لرستان با بیان اینکه باید در روش های بهره برداری 
از معادن لرســتان بازنگری کلی و از تکنولوژی های نوین استفاده شــود، ادامه داد: تکنولوژی هایی در 
کشــورهای اروپایی وجود دارد که بدون انفجار و تغییــر در ظاهر محیط همه اقدامات را زیر زمین انجام 
می دهند. فتحی بیرانوند با اشاره به اینکه کسانی که مجوز معدن دریافت می کنند به دنبال سود و منافع 
اقتصادی هستند، تصریح کرد: اکثر این افراد پس از مدتی تمام محیط زیست اطراف معدن را تخریب کرده 
و اقدامی برای احیا و بازسازی آ نها انجام نمی دهند. وی با اشاره به اینکه ما هیچ مشکلی در توسعه معادن 
نداریم و حسن نیت خود را ثابت کرده ایم، افزود: ما مکلف به نظارت و رعایت قانون هستیم و امیدواریم 
در بهره برداری از معادن نظارت کامل انجام شــود تا از این پتانسیل به بهترین نحو برای رونق اقتصادی 
استان استفاده کنیم. کارهای مطالعاتی تدوین طرح حفاظت از منطقه سفیدکوه در دستور کار مسئولان 
امر در سازمان محیط زیست قرار دارد که امید می رود در جریان تدوین و اجرای این طرح شاهد مقابله با 

چالش های زیست محیطی این منطقه بکر و ارزشمند باشیم. )منبع: مهر( 

گردش روزگار برعکس است

با کاروان حله /  اخبار هنر

تحریم نمایشگاه؛ اقدام انتحاری دلواپسان 
یک عضو شورای شهر تهران درباره عدم حضور برخی 
از رســانه های منتقــد دولت در نمایشــگاه مطبوعات 
گفت: تحریم نمایشــگاه مطبوعات، تحریم ارتباط با 
مردم و یک اقدام انتحاری برای این رســانه ها اســت. 
غلامرضا انصاری، عضو شــورای شــهر تهران که در 
دولت اصلاح طلبان رئیس ســازمان بهزیستی کشور 
بــود، در بازدید از نمایشــگاه مطبوعات و بــا حضور در 
غرفه خبرگزاری خبرآنلاین درباره دیدگاه های خود در 

خصوص تعاملات جدید بین شهرداری تهران و شورای شهر توضیح داد. او در بخشی از سخنانش با 
اشاره به اینکه تحریم نمایشگاه مطبوعات توسط رسانه های وابسته به دلواپسان، اقدامی انتحاری بود، 
گفت: این طیف دست خودشان را رو کردند. در طول 2 سالی که از عمر دولت آقای روحانی گذشته، 
بدترین و خشن ترین تهاجمات را که در طول تاریخ سیاسی کشور بی سابقه بوده به دولت روا داشتند. 
حتی درباره اقدامات دولت به خصوص در عرصه روابط بین الملل که وارث مشکلات ده ساله اخیر در 
حوزه انرژی هسته ای است و با تدبیر دولت در حال حل و فصل است، می بینیم چقدر تخریب می کنند.  
انصاری در ادامه توضیح داد: واقعیت این است در فضای رقابتی، دوستان دلواپس ما هیچ جایگاهی در 
میان مردم ندارند و حیات خود را در ایجاد تشنج و فرافکنی و حرکت های انتحاری از این دست می بینند. 
امیدواریم حضور رسانه های مستقل به خصوص غیردولتی ها غنای نمایشگاه امسال را همان طور 
که در روز اول شاهدیم، پربارتر کند. امید ما استقبال خوب مردم است. گفتنی است رسانه هایی چون 

خبرگزاری فارس و تسنیم امسال از حضور در نمایشگاه مطبوعات خودداری کرده اند. 

نمایشی بر اساس دروغ مقدس مادران 
نمایــش مونس به کارگردانی مهــرداد کوروش نیا به 
زودی در تــالار حافظ بــه صحنه مــی رود. او با ارائه 
توضیحاتی در مورد ویژگی های تازه ترین اثرش گفت: 
این اثر نمایشــی کاملا زنانه اســت. تمام بازیگران و 
فضای نمایش به دنیای آنان می پردازد. دیگر آنکه، 
نمایش لاین تک اســت، کل نمایش در یک صحنه 
واحد در ۷5 دقیقه اتفاق می افتــد. همچنین به این 
موضوع توجه می کند که چرا مادران دروغ می گویند؟ 

او ادامه داد: یکی از تنها مواردی که در جهان وجود دارد، دروغ مقدس مادران اســت. مادران 
به خاطر اینکه آینده را به وجود بیاورند و امید بســازند به خودشان و اعضای خانواده شان دروغ 
می گویند تا بتوانند آنها را برای آینده تقویت کنند. به عنوان مثال زمانی که پسر می خواهد تا دیر 
وقت بیرون از منزل بماند، به مادر متوســل می شــود تا برای نبــودش در خانه بهانه ای بیاورد. 
مادر این کار را می کند اما پدر به دلیل اینکــه تنها زمان حال را مد نظر دارد اجازه چنین کاری را 
نمی دهد. حتی زمانی که همسرش هم خیانت می کند او باز هم به خودش دروغ می گوید، تنها 
برای آنکه خانواده و آینده  فرزندانش را نگه دارد. این موضوعی است که در ادبیات نمایشی کمتر 
به آن پرداخته شــده اما بیشــتر به نیرنگ و مکر زنان می پردازند. هیــچ گاه به این بخش که چرا 
مادران دروغ می گویند؟ پرداخته نشده است. نمایش مونس به کارگردانی مهرداد کوروش نیا و 
نقش آفرینی الهام شعبانی، مســیح کاظمی، تینا بخشی، سحرناز عباس زاده،، سمیه برجی و 

ندا قربانیان در تالار حافظ به صحنه می رود.
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